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ISO 9002 już w BLACHOWNI 

Osiągnięcie 

i w y z w a n i e 

To był właśnie ten najważniejszy, aczkolwiek symboliczny moment Dyrektor Biura VQI, jedno-
cześnie wiodący audytor w ZChB podczas certyfikacji - Juliusz Pol, w towarzystwie dzierżącego 
certyfikat prezesa Zarządu BLACHOWNI - Kazimierza Kalińskiego (z lewej). 

- Jest to dowód, że można 
osiągnąć poziom jakości świa-
towej. Ten certyfikat, to nie 
tylko osiągnięcie. To także wy-
zwanie - powiedział m.in. wo-
jewoda Ryszard Zembaczyń-
ski, na uroczystości wręczenia 
Zakładom Chemicznym BLA-
CHOWNIA SA Certyfikatu Ja-
kości ISO 9002. 

Na uroczystość, która miała 
miejsce 9 maja w Zakładowym 
Domu Kultury „Lech", przybyło 
dużo gości. Prócz wiceprezyden-
ta Piotra Pietrzyka, przewodni-
czącego Rady Miasta Emila Ma-
tuszyka, obecni byli także m.in. 
przedstawiciele kooperujących 
z zakładami przedsiębiorstw. 

- Witamy w gronie posiadaczy 
certyfikatu - te słowa najczęściej, 
prócz życzeń, wypowiadali zapro-

szeni goście. P. Pietrzyk wskazał 
na to, iż z przyznaniem tytułu za-
kłady promują miasto, nie tylko 
w kraju ale i za granicą. Wojewoda, 
który składał gratulacje „bez kwia-
tów, ale z sercem", życzył prezeso-
wi Kazimierzowi Kalińskiemu 
zdobycia certyfikatu ISO 14000. 

„Wypracowany wspólnym wy-
siłkiem rezultat jest najlepszą 
wizytówką firmy, a jednocześnie 
obiektywną koniecznością, 
która w dobie zaostrzonych 
norm i zmagań konkurencyj-
nych, ułatwia przedsiębiorstwu 
występowanie w roli wiarygod-
nego kontrahenta", napisał pre-
zes w specjalnym, kolorowym fol-
derze wydanym z okazji przyznania 
cennego dokumentu. 

Certyfikat ISO 9002 przyznany 
został przez firmę BVQI - Biuro Ve-

ritas Quality International (Między-
narodowa Jakość). Firma ta obecna 
jest w 42 krajach. W piętnastu po-
siada swoje akredytacje. Zaufało jej 
kilkanaście światowych koncernów 
- potentatów. Wśród nich m.in. 
IBM Mitsubishi, Rolls-Royce, BP 
Chemicals, Villeroy & Boch. 

Certyfikat gwarantuje ciągłość 
wyrobów o bardzo wysokiej jako-
ści. Jego posiadanie jest podstawą 
oceny wiarygodności każdej fir-
my, przez wszystkich potencjal-
nych kontrahentów. 

Certyfikat, z rąk dyrektora 
BVQI, odebrał Kazimierz Ka-
liński, prezes ZCHB SA Po czę-
ści oficjalnej i występie zespołu 
KOMES, imprezę zakończyły 
lampka szampana i bankiet. 
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Piłkarska kl. C 
Dziś zaległa relacja. 
TKKF Blachowianka - LZS 

Ostrożnica 6:2 (3:1) 
Blachowianka: Lipnik, Glinka, 

Rynkiewicz, Gajewski, Kiszka 
(Śmiłowski), Frątczak, Dąbrow-
ski, Jochem, Góralczyk, Ciesiel-
ka (Roszkowski), Dydfeld. 

Ostrożnica: Góral, Sałacki, 
Ertman, Kania, Janocha, Łun-
kowski, Hajden, Kwoczała, 
Mleczko, Larysz, Grela. 

Mecz sędziował poprawnie Ta-
deusz Wieczorek. 

Kolejne wysokie zwycięstwo 
odnieśli piłkarze Blachowianki 
w drodze do kl B. Tym razem aż 
sześć bramek zaaplikowali czwar-
tej drużynie z Ostrożnicy, tracąc 
tylko dwie i to z rzutów karnych. 
Walka była zacięta, ale Blacho-
wianka zdecydowanie górowała. 

Mecz był ostry i sędzia miał dużo 
pracy, wyciągając ze swojej kie-
szonki różnobarwne kartoniki. 
Skończyło się na trzech żółtych 
i czerwonej, dla Larysza za obra-
zę sędziego. Z tego powodu mecz 
mógł się skończyć na minutę 
przed końcem, gdyż piłkarze 
z Ostrożnicy ostro odgrażali się 
sędziemu. Szczególnie mocnych 
słów używał bramkarz gości. To 
że nie zobaczył czerwonej kartki 
może zawdzięczać swojemu tre-
nerowi, który zdjął go z boiska, 
zanim sędzia mógł podjąć decy-
zję. 

Bramki dla Blachowianki strze-
lili: Ciesielka, Dydfeld, Śmiłow-
ski - 2, Dąbrowski -1 z karnego. 
Aby awansować do grupy B piłka-
rzom z Blachowianki potrzeba je-
szcze jednego zwycięstwa. 

KLASA B 
Futboliści tej klasy osiągnęli 

półmetek rundy wiosennej. Na 
półmetku padły następujące roz-
strzygnięcia. W meczu kolejki: 
• LZS Stare Koźle - Odrzanka 
Dziergowice 1:3 

Inne wyniki: 
KS Cisowa- LZS Gierałtowice 2:5 
Śląsk Reńska W. - Victoria 

Łany 3:2 
LZS Pawłowiczki - Rolnik Urba-

nowice 2:1 
LZS Lubieszów- Ruch Steblów 1:1 
LZS Pokrzywnica - LZS Pobor-

szów 1:1 
Tabela 

1. Odrzanka Dziergowice 17 47 53 -10 
2. LZS Pawłowiczki 17 36 49-23 
3. LZS Pokrzywnica 17 33 51 -29 
4. LZS Gierałtowice 17 29 39-44 
5. Victoria Łany 17 28 44-28 
6. Śląsk Reńska W. 17 23 31-35 
7. LZS Stare Koźle 17 21 44-30 
8. KS Cisowa 17 21 28-33 
9. Ruch Steblów 17 18 35-38 
10. LZS Lubieszów 17 14 18-62 
11. Rolnik Urbanowice 17 13 18-44 
12. LZS Poborszów 17 9 18-53 

KLASA C 
W tej kolejce prowadzący duet 

miał „sesję wyjazdową". 
Naprzód Długomiłowice -

TKKF Blachowianka 1:5 
LZS Kobylice - KS Sławięci-

ce 0:5 
Pozostałe spotkania miały 

mniejszy ciężar gatunkowy 
Fortuna Ostrożnica - Inter 

Mechnica 3:3 
LZS Maciowakrze - Odrzanka 

Miejsce Odrz. Brakującego wyni-
ku nie udało nam się zdobyć do 
chwili oddawania numeru do dru-
ku. Podamy go w następnym nu-
merze. 

Pau20wa):L2S T>oramc WJfAr 
szyce 

Tabela KL C 
1. TKKF Blachowianka 13 32 57-20 
2. KS Sławlęcice 12 28 53-13 
3. LZS Kobylice 12 17 29-23 
4. Inter Mechnica 12 16 19-29 
5. Naprzód Długomiłowice 13 15 17-21 
6. Fortuna Ostrożnica 13 14 34-45 
7. LZS Porawie Większyce 12 11 22-35 
8. LZS Maciowakrze 12 9 18-38 
9. Odrzanka Miejsce Odrz. 11 6 13-37 

KLASA A 
juniorów 

Za wydarzenie numer jeden tej 
kolejki należy uznać mecz w Go-
ścięcinie, w którym gospodarze, 
którzy tej wiosny odnieśli kilka 
przekonywujących zwycięstw go-
ścili lidera, czyli: 

LZS Gościęcin - Odrzanka 
Dziergowice 5:1. 

W innych spotkaniach grano tak: 
Śląsk Reńska W. - LZS Pawło-

wiczki 6:0 
Victoria Łany - Ruch Steblów 0:0 
Rolnik Urbanowice - LZS Pora-

wie Więks2yce 3:0 
KS Cisowa - Odra I I CPN 

K-K 6:0 
Pauzował: Orzeł P. Cerekiew 
Tabela 

1. Odrzanka Dziergowice 15 36 68-21 
2. LZS Gościęcin 15 34 59-18 
3. Orzeł Polska Cerekiew 15 29 70-28 
4. Śląsk Reńska W. 15 29 61-24 
5. N/ictoria Lany 16 26 44-48 
6. Rolnik Urbanowice 16 22 34-42 
7. Odra II CPN K-K 16 20 43-65 
8. LZS Pawłowiczki 16 17 39-58 
9. Ruch Steblów 15 15 27-42 
10. KS Cisowa 16 9 21-74 
11. LZS Porawie Większyce 15 7 15-77 

Florian Witoń 

W poprzednim numerze gazety, z przyczyn tectato 
Tych we udało naan się zamieścić aktaatayclfo danych 

KOPANA W PODOKRĘGU 
Klasa C 
Lider tabeli nadal gromi rywa-

li TKKF BLachowianka - Fortu-
na Ostrożnica 6:2, a lider z jesie-
ni ściga aktualnego lidera, 

KS Sławięcice - LZS Maciowa-
krze 3:2, LZS Porawie Większy-
ce - Naprzód Długomiłowice 0:1, 
Inter Mechnica - LZS Kobylice 
2:1, czyli goście przestali się już 
liczyć w walce o awans. Odrzanka 
Miejsce Odrzańskie - pauza 

Klasa A juniorów 
LZS Pawłowiczki - Odra II 

CPN K-K 4:4 
Odrzanka Dziergowice - Victo-

ria Łany 7:1 
Śląsk Reńska W. - LZS Gościę-

cin 2:4 
Ruch Steblów - Rolnik Urbano-

wice 5:3 
Orzeł Polska Cerekiew - KS 

Cisowa 4:3 
Zaległy rezultat z poprzedniej 

kolejki 
Rolnik Urbanowice - Odrzanka 

Dziergowice 3:3. Wynik ten 
uwzględniono w tabeli. 

Florian Witoń 

Klasa B 
W tej kolejce doszło do meczu 

na szczycie, w którym niekwestio-
nowany lider gościł swego najgro-
źniejszego konkurenta. 

Odrzanka Dziergowice - LZS 
Pokrzywnica 5:0 

Lider pokazał bez skrupułów, 
kto jest lepszy, zaś w innym me-
czu czołówki spotkali się dwaj są-
siedzi w tabeli, którzy mieli ostat-
nio dobrą koniunkturę w odno-
szeniu zwycięstw, czyli: 

Victoria Łany - LZS Pawło-
wiczki 0:2 

Jednak górą byli goście. 
Również zacięty musiał być 

pojedynek o przedostatnią lokatę 
w tabeli, czyli o tzw. wydostanie 
się ze strefy spadkowej, w którym 
Rolnik Urbanowice uległ LZS 
Lubieszów 0:2. W Cisowej 
z kolei, spotkali się dwaj sąsiedzi 
ze środka tabeli, czyli 

KS Cisowa - Śląsk Reńska 
W. 2:1. W innych spotkaniach: 

LZS Gierałtowice - LZS Po-
borszów 2:1, Ruch Steblów -
LZS Stare Koźle 3:0 

Tabela 
1. Odrzanka Dziergowice 14 36 67 - 1 6 
2. LZS Gościęcin 14 31 54 

1 7 :i 
3. Orcct FuteKa cerenew 15 29 70- 28 ( 
4. Ś\ąsk Reńska W. 14 26 55- 24 i 
5. Victoria Lany 15 25 4 4 - 48 
6. Odra II CPN K-K 15 20 4 3 - 59 
7. Rolnik Urbanowice 15 19 31 - 42 
8. LZS Pawłowiczki 15 17 3 9 - 52 
9. Ruch Steblów 14 14 27 - 42 
10. LZS Porawie Większyce 14 7 15- 74 
11. KS Cisowa 15 6 15- 74 

LIGA OKRĘGOWA 
Wolne dni na początku maja wiem z terenu Willicha/Fortu-

pozytywnie wpłynęły na formę ny Walce bezcennej wartości 
piłkarzy kozielskiej Odry CPN, punkt (0:0). Szkoda, że Plucik 
która wreszcie przełamała złą pas- pod koniec meczu trafił w po-
sę, odnosząc pierwsze tej wiosny przeczkę, gdyż wtedy sukces pił-
zwycięstwa - oba w identycznym karzy z Ciska byłby dwustupro-
stosunku po 2:1 z BTP Brzeg centowy. Ale dobry jest i remis, 
i w Prudniku z Pogonią. Mamy W tabeli oba zespoły zamieniły 
nadzieję, że są to prognostyki dal- się miejscami. Na dziewiąte po-
szych zwycięstw koźlan tym bar- wróciła Odra CPN - 31 pkt (bram-
dziej, że kalendarz spotkań ki 42 - 34), dziesiąta jest Victoria 
w maju jest dla nich korzystny. - 27 pkt (bramki 32 - 26). Wsku-

Piłkarze Victorii Cisek grali tek pauzowania lidera, przewo-
tylko raz, podczas tego weekendu dnictwo w tabeli objął Willich/ 
(drugi mecz ze Skalnikiem Tar- Fortuna Walce - 51 pkt (bramki 
nów Op. został przełożony), ale 39 -18). 
z powodzeniem. Wywieźli bo- Florian Witoń 

Mały 
Olimpijczyk 

W kędzierzyńsko-kozie|.* 
skiej hall sportowo widowisk 
wej odbyły się 21 kwietnia]} 
zawody „Mały Olimpijczyk 
w których startowało 9 zespo-
ł ó w reprezentujących szkoty 
i ośrodki specjalne Opolszc* 
zmy. Idea imprezy zrodziła ^ 
przed dwoma laty, a jej pomy. 
słodawcą i realizatorem byia 

Ewa Halamni biec z Publicznej 
Szkoły Podstawowej nr 4 Spe. 
cjalnej w K-K. Nadrzędnym jej 
celem było poszerzenie prop0! 
zycji rekreacji dla najmłod. 
szych uczniów - z Mas I - IV 
Starsi mają większe możliwości 
udziału w zawodach międzyszkol 
nych, mistrzostwach wojewódz-
twa, także Polski, w różnych kon-
kurencjach sportowych. 

Po raz pierwszy zawody prze-
prowadzono w 1995 r., a uczestni-
kami ich byli uczniowie „czwór-
ki". Ponieważ cieszyły się one 
znaczną popularnością, regula-
min przekazano do innych szkól 
specjalnych i przed rokiem zapro-
szono do Kędzierzyna. 

Zawody polegają na pokonaniu 
12 stacji rozmieszczonych w róż-
nych częściach hali, bądź boiska. 
Poszczególne stacje obejmują rzu-
ty strzałkami do celu, toczenie 
piłki lekarskiej, rzuty lotkami do 
pojemnika, piłką do kosza, strza-
ły krążkiem przy pomocy kija ho-
kejowego do bramki, skoki obu-

jdójz na slralr-ajD.^ ir <?krcśloayi\\ 
czasie, skoki przez gumę, strzały 
do bramki piSką nożną, rzut piftcą 
ręczną do celu, rzut woreczkiem 
do celu oraz rzuty kółkiem ringo 
na stojak. Zespół liczy 6 osób (3 
dziewczęta i 3 chłopców). Na ich 
wynik składa się suma punktów 
zdobytych przez wszystkich za-
wodników. Najlepsi z nich są 
również wyróżniani. 

W tym roku 1 miejsce zajęła 
reprezentacja Kluczborka, 2 - Pru-
dnika, 3 - Brzegu. Wśród dziew-
cząt trzy pierwsze pozycje wywal-
czyły: M o n i k a Sobota (Pru-
dnik), Iwoea Janik (Kluczbork), 
Joanna Wołoszczyńska (Gło-
gówek) i Dorota Kuitaa (Brzeg), 
wśród chłopców zaś - Ryszard 
Widera i Łukasz Jagielła (obaj 
z Kluczborka) i Paweł Ziółkow-
ski (Prudnik). 

Sędzia główny: Jan Borofo-
czyńskL Sekretariat: Jan Płowu-
cha , Małgorzata Kubacka , 
Wanda Kochańska, Aleksan-
dra Strzelczyk. Sędziowie: An-
drzej Ptafeefó, Ernest Składny, 
Teresa Mitkiewicz, Iwoma Zu-
b e r , Marek Gajewski, Beata 
Schmidt, Edyta Bick, Grażyna 
GancewsJka, Krystyna Gieias, 
Gabriela Janiak, Bożena Kuła-
kowska* Kwa WoW^K:^ 

Turniej Szachowy „ C h e m i k ó w 97" 
Wyniki grupy A 
1. Jacek Kaliński - Hetman (4,5 pkt), 2. Jan Ja-

nocha - Szach (4,5 pkt), 3. Jan Hnydiuk- Szach (4,5 
pkt), 4. Ginter Faber - Hetman (4,0 pkt), S.Kazi-
mierz Arendarski - Hetman (4,0 pkt), 6. Roman 
Cristofoli - Hetman (3,5 pkt), 7. Zdzisław Marsza-
łek - Szach (3,5 pkt), 8. Piotr Komodziński - Pro-
mocja (niewidomy) (3,0 pkt). 

W VII rundzie grają: Janocha - Kaliński, Faber 

- Hnydiuk, Ardendarski - Marszałek, Cristofo-
li - Pawlak, Komodziński - Prokopczuk. 

Wyniki grupy młodzieżowej po VII rundzie-
( 5 ' ° pkt)> 2" Waldemar 

Stolarczyk (4,5pkt), 3. Kamil Chwedyna ( 4 5 pkt) 

4,0 pkt), 6. Paweł Kraska (3,0 pkt) 
Sędzia główny turnieju - Ginter Faber. 

SPORTKI 
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Kolarze już walczą Niewidomi szachiści 

W 1981 r. z inicjatywy niewi-
domych szachistów zatrudnio-
nych w Spółdzielni Niewido-
mych im. Breille^ w K-K, po-
wstał pierwszy w województwie 
opolskim i jeden z nielicznych 
w kraju, klub szachowy „Pro-
mocja". 

tysfakcjonujący działaczy i zawo-
dników. Należy podkreślić, że sza-
chy są jedną z nielicznych dyscy-
plin sportowych, która może być 
uprawiana przez osoby niewido-
me, bez względu na wiek i pleć. 
Dla tych ludzi gra, oprócz walo-
rów sportowo - rekreacyjnych, 

Promocja pod 
znakiem zapytania 

U C h r z ą s t o w i c a c h 9 1 9 
j^etaia 9 n a s t ą p i ł o o t w a r -

; cje sezonu k o l a r s t w a szo-
sowego P o l s k i P o M d m o -
^j. W z a w o d a c h s ta r towa-
li także z a w o d n i c y z K - K , 
f e prezentu jący Cesitrui im 
Kolarskie o r a z U K S G E -
wiceo 

W kategorii niestowarzyszo-

nych II miejsce zajął Kami! Bą-
|jrowski. 
W kategorii młodzików, II miej-

sce Bartosz Kolendo, UKS Gli-
nce, IV miejsce Tomasz Le-

pioch, UKS Gliwice, XI miejsce 
Łukasz Pluta, Centrum Kolar-
skie K-K. 

W Koniecpolu, 26 kwietnia 
odbyły się ogólnopolskie zawody 
kolarskie. 

Jazda indywidualna na czas -10 
km: I miejsce - Bartosz Kolen-
do, VII miejsce Tomasz Lep-
pich, XX miejsce Łukasz Pluta. 

27 kwietnia, także w Koniecpo-
lu w zawodach na szosie starto-
wali nasi na 27 km: VII był To-

masz Lepich, X miejsce zajął 
Bartosz Kolendo. 

W Ostrowcu Świętokrzyskim, 
2 maja, odbyły się I Mistrzostwa 
Polski Uczniowskich Klubów 
Sportowych i Parafialnych na 
szosie. Na dystansie 30 km. 
w kategorii młodzików Bartosz 
Kolendo zajął I miejsce zdobywa-
jąc tytuł mistrza Polski, a Tomasz 
Leppich - II miejsce i tytuł wice-
mistrza. 

Józef Leppich 
Istniejący do dnia dzisiejszego 

klub zrzesza szachistów niewido-
mych i słabowidzących z terenu 
miasta i okolicy. Do 1996 r. nale-
żeli tutaj także niewidomi szachi-
ści z Nysy, Prudnika, Opola, Brze-
gu i Namysłowa. W ubiegłym 
roku utworzyli oddzielny klub 
szachowy z siedzibą w Nysie. 

Klub „Promocja" jest zareje-
strowany w Polskim Związku Sza-
chowym. Do czasu likwidacji spół-
dzielni, tj. do 1994 r., klub był 
przez nią wspierany finansowo 
i organizacyjnie. W tym okresie 
działał bardzo prężnie, zarówno 
pod względem sportowym, jak i 
propagandowym i szkoleniowym. 

Zawodnicy „Promocji" uczestni-
czyli w imprezach szachowych 
i obozach szkoleniowych organi-
zowanych przez Polski Związek 
Niewidomych na terenie całego 
kraju. Klub organizował także sa-
modzielnie lokalne turnieje sza-
chowe z udziałem zawodników 
z terenu K-K. Niewidomi z „Pro-
mocji" wieioKromie uczesuiiuzy/i 
w turniejach szachowych organi-
zowanych przez Okręgowy i Pol-
ski Związek Szachowy na terenie 
naszego miasta i województwa. 

Długoletnim kierownikiem klu-
bu był Piotr Komodziński, czo-
łowy zawodnik drużyny, wielki 
miłośnik gry szachowej, aktywnie 
zaangażowany w działalność klu-
bu. Etatowym instruktorem sza-
chowym był Wiktor Kocon, były 
mistrz i wicemistrz seniorów wo-
jewództwa opolskiego. 

W 1996 r., w kierownictwie 
klubu zaszły zmiany personalne. 
Nowym kierownikiem został Ka-
zimierz Jurczyszyn, aktywny 
zawodnik drużyny, działacz spo-
łeczny, dobry organizator. Nato-
miast funkcję społecznego in-
struktora szachowego oraz w 
pewnym sensie doradcy klubowe-
go nadal pełni Wiktor Kocon. 

Do wyróżniających się zawodni-
ków „Promocji" należy zaliczyć: 
Piotra Komodzińskiego, Kazi-
mierza Jurczyszyna, Kazimie-
rza Czurczaka, Marka Stokło-
sę i Gercharda Niederfelda. 

Cały dotychczasowy okres dzia-
łalności klubu, należy ocenić bar-
dzo pozytywnie, jako w pełni sa-

Liga MW 
Szybko pozbierali się po wpad-

ce w Cieszynie piłkarze kędzie-
rzyńskiej Unii, wygrywając z wi-

Liga okręgowa 
W tej kolejce kozielska Odra CPN 

„dała tyły" w spotkaniu ze swoją 
imienniczką z Opola. Przegrana na 
własnym boisku 1:2 (bramka dla 
Odry - Miraszewski, 34 min) nie 
spowodowała konsekwencji w tabe-
li. Nadal koźlanie okupują dziewiątą 

spełnia ważną funkcję rehabilita-
cyjną, bardzo potrzebną w ich sta-
nie psychiczno - fizycznym. Dzia-
łalność klubu w minionym okre-
sie wysoko ocenił wiceprezydent 
miasta Piotr Pietrzyk, który to 
w dowód uznania, w kwietniu br. 
przekazał działaczom i zawodni-
kom tego klubu listy pochwalne. 

W 1994 r. nastąpiła likwidacja 
Spółdzielni Niewidomych i tym 
samym skończyło się dalsze fi-
nansowanie klubu. To, że do tej 
pory „Promocja" istnieje i nadal 
przejawia aktywną działalność spo-
rtową, należy zawdzięczać wyłącz-
nie Wydziałowi Inicjatyw Miej-
skich Urzędu Miasta, który to pod-
jął się dalszego finansowania klu-
bu, wykazując troskę i pełne zrozu-
mienie sytuacji w jaldej znalazł się 
klub. Szczególnie duże zaintereso-
wanie wykazał i konkretnej pomo-
cy udzielił P. Gabrysz. 

Perspektywy finansowe dla klu-
bu „Promocja" w tym roku są nie-
stety mało optymistyczne, aczkol-
wiek nic beznadziejne. Wynika to 
stąd, że Miejski Ośrodek Sportu 
w K-K, z uwagi na ograniczone 
fundusze nie przyznał klubowi 
żadnych dotacji pieniężnych. Jeśli 
nie znajdą się dla klubu jakieś pie-
niądze z innych źródeł, to będzie 
zmuszony przerwać swoją działal-
ność. Będzie to wielką stratą dla 
kędzierzyńskiego środowiska 
szachistów niewidomych, liczące-
go około 30 osób. Wierzymy, że 
tak się nie stanie i pieniądze na 
dalszą działalność się znajdą. Ta-
kie są odczucia kierownika klubu 
pana Jurczyszyna, po ostatniej 
rozmowie na ten temat z wicepre-
zydentem miasta P. Pietrzykiem. 

A może znajdzie się na terenie 
miasta jakaś instytucja lub firma, 
która zechce choćby symbolicz-
nie wesprzeć finansowo dalszą 
działalność klubu „Promocja", 
jednego z nielicznych w kraju klu-
bów szachistów niewidomych? 

Dodatkowe pieniądze przydały-
by się na zakup specjalistycznego 
sprzętu szachowego w postaci 
szachów i zegarów szachowych, 
tak bardzo klubowi potrzebnych. 

Kierownik klubu szachowe-
go „Promocja" 

Kazimierz Jurczyszyn 

celiderem - Beskidem Skoczów 
2:1. Jednak nadal okupują piątą 
lokatę posiadając 44 pkt. Prowa-
dzi nadal Włókniarz Kietrz 
(1:0 w Kluczborku z Metalem) -
62 pkt. 

lokatę - 32 pkŁ Victoria Cisek zaś z 
trudnego egzaminu w Ozimku przy-
wiozła 1 pkt po remisie 1:1 z tamtej-
szą Małąpanwią. Victoria nadal dzie-
siąta - 28 pkt Na szczycie tej ligi „ 
status quo". Prowadzi Willich Wal-
ce - 54 pkt ( 3:1 z BTP Brzeg) przed 
Skalnikiem Tarnów Op - 52 pkt (3:2 
z GKS-em Grodków) 

Florian Wiłoń 

SIFU - znaczy nauczyciel 
Kozielska szkoła Wing-Chun 

Kung-Fu, jest jedną z najstarszych 
szkół założonych przez prakty-
ków tego stylu na Śląsku, jak i też 
w Polsce. 

Początki jej działalności przypa-
dają na 1982 r. W ciągu tych 15 lat 
szkoła stała się niezależną organi-
zacją od istniejących w kraju Sto-
warzyszeń i Federacji Stylowych. 

Obecnie, szkoła prowadzi zaję-
cia treningowe w krajowych 
ośrodkach filialnych, a także 
współpracuje z pokrewnymi szko-
łami w kraju i za granicą. Współ-
pracuje z Centrami stylowymi 
w Anglii, Niemczech i Szwajcarii. 
Tam też doskonalą swoje umiejęt-
ności „Mnisi" z Koźla. 

Zajęcia w tej szkole stylowej, 
od początku po dzień dzisiejszy, 
prowadzi Józef Szargani (na zdję-
- nauczyciel w Zespole SzkSTZa-
wodowych im. Powstańców Śl. 
w K-K Tu też mieści się siedziba 
szkoły kung - fu. 

W czasie swej wieloletniej dzia-
łalności, J. Szargut doskonalił 
umiejętności techniczne w trakcie 
licznych spotkań i seminariów 
z różnymi nauczycielami, zarów-
no w kraju jak i za granicą. 

Przygodę ze sztuką walki roz-
począł w 1974 r. od treningu Ka-
rate - Kyokushin, który trwał bli-
sko 8 lat. Od 1982 -1985 uprawiał 
Wing - Chun, pod okiem Janusza 
Szymankiewicza w warszaw-
skim Ośrodku Dalekowscho-
dnich Sztuk Walki. Uczestniczył 
w seminariach pod kierunkiem 
Leung - Tinga, Milana Proseni-
cy a także Marka Stefaniaka 

W tym czasie z grupą entuzja-
stów entuzjastów organizuje i pro-
wadzi pierwszą sekcję tego stylu 
w K-K, która w 1987 r. po powrocie 
z treningów u mistrza Chan - Chiu 
(Holandia) zostaje przekształcona 
w Szkołę Wing Chun Kung - Fu. 

W listopadzie 1988 r. szkołę 
odwiedza sifu Andreas Hof-
faian, uczeń mistrza Cheng -
Kwonga dając cykl lekcji, wspól-
nych treningów oraz instruktaży. 
W trakcie wizyty - po egzaminie 
Praktycznym J. Szargut otrzymu-
je dyplom instruktora oraz for-
malny certyfikat nadający mu pra-
wo prowadzenia Polskiego Cen-
trum Cheng - Kwong Ving -
Chun. W marcu 1993 r. poznaje 
wybitnego nauczyciela, światowej 
sławy mistrza Williama Cfaeun-
ga, który był gościem polskich 
szkół tego nurtu stylowego. Tu 
należy nadmienić, że bohater ar-
tykułu był pierwszym polskim in-
struktorem, który w 1986 r. na-
dążał kontakt z tym wybitnym 
nauczycielem. 

Kolejne lata to czas krystalizo-
wania się „własnej drogi" oraz do-
pracowanie swoistych metod tre-
ningowych. Dlatego wraz z grupą 
najbardziej zaawansowanych i lo-
jalnych uczniów opracowuje pro-
gram działania, który zapewniłby 
dalszy rozwój oraz zajęcie przez 
Kozielską szkołę Wing - Chun od-
powiedniego miejsca na scenie 
dalekowschodnich sztuk walki 
w Polsce. 

Za główny cel liderzy szkoły 
w Koźlu stawiają sobie: 

- odrzucenie fanatyzmu stylo-
wego tworząc atmosferę przyja-
źni, koleżeńskości, partnerstwa 
oraz poszanowania różnych nur-
tów stylowych, 

- utrzymanie dobrych stosun-
ków z innymi przedstawicielami 
szkół tego systemu, 

A i 
nym poziomie kontaktów trenin-
gowych z krajowymi i zagranicz-
nymi szkołami - celem pogłębie-
nia umiejętności, a także spojrze-
nia na styl w aspekcie różnych 
szkół tego systemu. 

W tym celu korzystać będą z naj-
lepszych wzorów tradycji stylu 
oraz z najlepszych zdobyczy in-
nych nurtów tego systemu - zbliżo-
nych założeniami jak i praktyką do 
treningów w kozielskiej szkole. 

Szkołą Wing - Chun w Koźlu 
kieruje i zajęcia prowadzi Si - Fu 
Józef Szargut. Jest on nie tylko 
wychowawcą młodzieży, instruk-
torem, ale też doświadczonym 
i cenionym pedagogiem z 25 let-
nim stażem w oświacie. 

Jest autorem wielu artykułów 
prezentowanych na łamach pro-
fesjonalnych czasopism oraz w 
prasie lokalnej. Był także współ-
twórcą innych, dzisiaj już samo-
dzielnych, grup w kraju i za gra-
nicą. 

Szef kozielskiej szkoły, dzięki 
systematycznym ćwiczeniom wy-
różnia się dużą dynamiką w wyko-
nywaniu technik oraz przyjaciel-
skim charakterem. Obecnie za-
kończył pracę nad swoją książką, 
którą przygotowuje do wydania. 

Jubileusz zo - rccm yt^c 
^^J-c-ciwii^J, a UlKZc 10 luĉ ni-

ca założenia przez niego szkoły 
Kung - Fu jest wydarzeniem god-
nym odnotowania. 

Życzymy mu z tej okazji dal-
szych sukcesów, siły i wytrzymało-
ści. Jego postawa, zdobyte doświad-
czenie i wysoki poziom wykształce-
nia technicznego niech będą wzo-
rem dla przyszłych nie tylko 
uczniów, asystentów, czy instrukto-
rów sztuk walk. Gratulujemy!!! 

/JaS/ 

JEST NASZA GAZETA 
SPORTKI 11 



F i r m a p o s z u k u j e 
p o m i e s z c z e n i a b i u r o w e g o 
n a t e ren ie 

Kędzierzyna - Koźla 

B i u r o t ł u m a c z e ń o f e r u j e 
t ł u m a c z e n i a : p r z y s i ę g ł e , 
l i t e r a c k i e , s y m u l a n i c z n e , 
o b s ł u g a k o n f e r e n c j i 
i d e l e g a c j i 

O p o l e t ^ T I f a j a 63-65 
tel./fax (077) 56 58 16 

MARIAN SASKA 
Właściciel ZAKtADU SZKOLENIA ZAWODOWEGO PW EKO-AURA 

Zorganizuje każdy kurs na zlecenie, 
Organizuje kursy: 
- komputerowe 
- studium księgowości małych firm 
- asystentek menadżera 
- kwalifikacje dla elektryków °E" i nD" 
- kwalifikacje dla energetyków "E" i nDB 

- dozorowe obsługi suwnic, dźwigów, 
palaczy c.o. 

- hakowych 
- spawaczy i przepalaczy 
- BHP - wszystkie rodzaje kursów 

W M l f U l T B H ul. Świerczewskiego 14 
F M M l m U M i ł tel.834 895, 834 053 

OKAZJA ^̂  tel. 82 30 37 
W CENTRUM K'KOŹIA 

budynek mieszkolno-hondloujy 

NAJTAŃSZA FOTB-OFERTA MIASTA 

" F O T O G R A F I A " 
4 7 - 2 2 0 K ę d z i e r z y n - K o ź l e 
u l Damrota 26A tel . 83 52 77 

- tylko 0,38 gr.- w ciągu 24 godz. 
- zdjęcia paszportowe, legjtymacyjne 

itp. w 3 min. 11,0 zł 
WYSOKA JAKOŚĆ, PRZYJDŹ - SPRAWDŹ 

Pieczątki w 1 godzinę* 
Wizytówki, druki, 

identyfikatory, 
wizytówki drzwiowe* 

8 

a 
a 
I Zakład Pieczqtkarski 

"Miniatura" Kędzierzyn-Koźle, 
ul. Głowackiego 4, 

fet. 83 19 79, tel. dom. 83 37 38 

MIEJSKI 
ZAKŁAD 
CMENTARNY 

od 7.00 do 16.00 
83-40-76 

od 16.00 do 7.00 
83-55-41 

ul. Bałtycka 2 
47-220 Kędzierzyn-Koźle 

Poleca usługi: 
* pogrzebowe 
* cmentarne 
* przewozowe 

Zapewniamy wysoki standard 
i godne warunki ostatniej posługi 
przy absolutnie konkurencyjnie 
niskich cenach. 

Następna zima przyjdzie na pewno. 

TANIE 

CIEPŁO W TWOIM 

DOEV3U 

E N E R G O O S Z C Z Ę D N E O G R Z E W A N I E 

S K U T E C Z N A I Z O L A C J A 

N O W O C Z E S N E O K N A I D R Z W I 

K O T Ł Y O L E J O W E I G A Z O W E F IRM: i a , c d k p 
R E M E H A V I E S S M A N N N S B S H E I Z K E S S E L W E R K E 

S T Y R O P I A N Y W E Ł N Y M I N E R A L N E R O C K W O O L 

K L E J E T Y N K I A K R Y L O W E I M I N E R A L N E 

O K N A z P C V , D R E W N I A N E F I R M W E L E T , V E K A 

P R Z E D S T A W I C I E L F I R M : 
R A D S O N - g r z e j n i k i k o n w e k t o r o w e 
T C T H E R M C O N C E P T - o g r z e w a n i e podłogowe 
L A F A R G E - s y s t e m p ły t k a r t o n o w o - g i p s o w y c h 

CBD l 
ul. Przyjaźni 113 

47-225 Kędzierzyn-Koźle 
tel. 077-833018 fax.077-835679 

C Z Y N N E 8 - 1 7 s o b o t a 8 - 1 3 

ZAPRASZAMY NA ZAKUPY 
B I U R O O B R O T U N I E R U C H G M O S G l M f l i 

CARDOM 
Kędzierzyn-Koźle ul. Świerczewskiego 14 tel. 83 72 04 

ESaSEPKim - S P R Z E D A Ż - Z A M I A N A - W Y N A J E M 

M I E S Z K A N I A - O O M Y ^ L E l K A L E - O Z I A Ł S C 1 

Z A P E W N I A M Y IPEŁNĄ O B S Ł U G Ę P R A W N Ą I N O T A R I A L N Ą 

Mieszkania 
1. K-K - 25 m.kw., 1 pokojowe, 

IV piętro, Koźle, cena 26.000 zł. 
2. K-K - 30 m.kw., 1 pokojowe, 

I piętro, Koźle, cena 30.000 zł. 
3. K-K- 38 m.kw., 2 pokojowe, VI 

piętro, centrum, cena 42.000 zł. 
4. K-K - 38 m.kw., 2 pokojowe, 

parter, Leśna, cena 41.000 zł. 
5. K-K - 48 m.kw., 2 pokojowe, 

II piętro, centrum, cena 48.000 zł. 
6. K-K - 49 m.kw., 3 pokojowe, 

I piętro, Piasty, cena 55.000 zł. 
7. K-K - 50 m.kw., 2 pokojowe, I 

piętro, Kędzierzyn, cena 52.000 zł. 
8. K-K - 51 m.kw., 2 pokojowe, II 

piętro, Kędzierzyn, cena 55.000 zł. 
9. K-K - 58 m.kw., 3 pokojowe, 

parter, Leśna, cena 60.000 zł. 
10. K-K - 60 m.kw., 2 pokojowe, I 

piętro, garaż, Piasty, cena 75.000 zł. 
11. K-K - 61 m.kw., 3 pokojowe, 

II piętro, centrum, cena 70.000 zł. 
12. K-K - 62 m.kw., 3 pokojowe, 

parter, Piasty Wsch., cena 68.000 zł. 
13. K-K - 68 m.kw., 3 pokojowe, II 

piętro, Kędzierzyn, cena 62.000 zł. 
14. K-K - 78 m.kw., 4 pokojowe, 

parter, Pogorzelec, cena 72.000 zł. 

15. K-K - 83 m.kw., 3 pokojowe, I 
piętro, Kłodnica, cena 75.000 zł. 

16. K-K - 90 m.kw., 3 pokojowe, I 
piętro, garaż, Koźle, cena 75.000 zł. 

17. K-K - 100 m.kw., 3 pokojo-
we, I piętro, Sławięcice, cena 
35.000 zł. 

Domy: 
1. K-K - kamienica trzyrodzin-

na, 300 m.kw., garaż, działka 24 a, 
cena 150.000 zł. 

2. Ujazd Śl. - nowy dom, kom-
fort, 200 m.kw., działka 1 ha, cena 
185.000 zł. 

3.K-K - segment szeregówki 
160 m.kw., działka 9 a, cena 
100.000 zł. 

4. K-K - dom wolnostojący, 150 
m.kw., działka 20 a, cena 65.000 zł. 

5. Leśnica - dom wolnostojący, 
120 m.kw., działka 5 a, cena 
80.000 zł. 

6. Leśnica - budynek usługowo 
- mieszkalny, 360 m.kw., działka 3 
a, cena 75,000 zł. 

Inne: 
1. K-K - obiekt produkcyjno -

biurowy, 1200 m.kw., działka 15 a 
cena 75.000 zł a ' 

2. K-K - sklep 50 m.kw., siła, 
woda, WC, ogrzewanie, cena 
18.000 zł. 

3. K-K - sklep 90 m.kw., siła, 
woda, C.O. z wyposażeniem, cena 
100.000 zł. 

4. K-K - warsztat samochodowy 
działka 12 a, cena 80.000 zł. 

5. Trasa Opole Wrocław -
grunt budowlany 3,5 ha z ze-
zwoleniem na dowolne wyko-
rzystanie (stacja paliw, salon 
samochodowy, obiekty handlo-
we), cena 1600 tys. zł. 

Działki: 
1. Cisowa - działka budowlana 

6,5 a, cena 10.000 zł. 
2. Kobylice - działki budowlane 

8 a, cena 15.000 zł. U Q 0 W l a n e 

«nrf?™U j e m y bezPktnie oferty 
sprzedaży nieruchomości. Kupi-
my mieszkania 3, 4 pokojowe 
atrakcyjny, nowy dom w K K w 
ceme do 180.000 zł., oraz d o ™ 
różne w K-K i okolicach. Y 

Zapewniamy pełną obsługę 
prawną i notarialną. 

Firma zatrudni prac, 
do nowo tworzoneg, 
handlowego 

w Kędzierzynie.^, 

V fl £D> 
"SPRZEDAŻ PŁmofoakio-

KASET AUDIO I VIDEO RENOMO'̂  
ORAZ ART; SHQŻYWCZ0fR2Ei|yj, 

A 

a r s mm% 
V'PEO kinoĉ  

upoważnia do 5% zniżki przy zato,-.. 

f f i A UTO *alarm; 

i 7V W *bjoł<ac. 
»immoj) 

Kuźniczka k/Kędzierzyna 
ul. Grunwaldzka 74 

tel. 83-24-73 

O H Ł O S l i l i 

GROBNI 

DZIAŁKĘ OGRODOWĄ, altana <i 
kryta blachą, piwnica, światło, strych 
dnia, drzewa owocowe, ogrodzona. 
Tel. 74-39-35, po 18.00. 

CHŁODZIARKA POLAR 501 mi 
400 zł. Tel. 60-63-89. 

AlTUS 140 za 750 zl. Tel. 60-63-85 
BAGAŻNIK SAMOCHODOWY, 2 

typfronschtjn. Tel. 74-55-09. 
campmgô ą, petae wyposaiww .Tel 
27-67, po 16.00. 

GARNITUR KOMUNIJNY czar 
Tel. 55-41-97. 

MASZYNĘ DO SZYCIA (zabudowa' 
szafę 2-drzwiową, meble. Tel. 574! 

MOWĘ PIANINO LEGNICA.TelM 
po 16.00, lub 090689828. 

KAMERĘ SONY i na części Pote 
Tel. 54-10-33, po 19.00. 

ZIEMNIAKI BRYZA. Tel. 55-2t 
po 20.00. 

PRZYCZEPĘ CAMPINGOWĄ sr 
chodową, 5-osobową (nowa do wyto' 
nia). Tel. 55-43-22, po 19.00. 

LODÓWKĘ, zamrażarkę 222,s. 
komunijną. Tel. 55-90-15. 

SOKOWNIK, Tel. 55-25-78. 
TELEWIZOR HELIOS. Tel. 574 
AKORDEON 32 basy oraz dwaf-

kusy. Tel. 74-63-92. 
TANIO STÓŁ bilardowy używai? 

Tel. 55-67-88, po 20.00. 
OKNA UŻYWANE tanio. Tel. 55i; 
GRZEJNIK! ŻELIWNE Tl zden»r 

tanio.Tel. 5547-92. 
PRALKĘ GRACJA, małoużywat 

lodówkę Polar 230. Tel. 35-96-09. 
SKRZYPCE PEŁNE, waga® 

10 kg, sukienka komunijna tanio,i : 
gratis. Tel. 54-45-08. 

TANIO UŻYWANE ROLKI Bai*; 

Tel. 54-71-05, po 17.00. „, 
ZABUDOWANIA Z PRZYLEP 

lem, k.Opola. Tel. 74-48-39. 
WÓZEK 2-FUNKCYJNY + nc*' 

dzik gratis, cena 120 zł. Tel. 55-78* 
ZBIORNIK METALOWY STO-

PO)- 8 m3 , cena 900 zł. Tel. 55-72-
SCHODY METALOWI KRĘCO 

3,70, szer. 150, cena900zl.Tel.55-
WÓZEK INWALIDZKI poM°* 

akordeon Weltmeister. Opole, le-
skiego 27/5 (17.00 -19.00). 

PIANINO cena 2300 zł, stan ba' 
bry. Tel. 74-23-36. 

WÓZEK 3-FUNKCYJNY w dobO' 
kolor ciemny. Tel. 74-28-56. 

WERSALKĘ, 2 fotele, 2 puty w** 
nie, 300 zł. Tel. 74-27-13. 

TANIO SUKNIĘ ślubną. Teł. 56* 
19.00. 

DZIAŁKĘ BUDOWLANA &441 

Malina. Tel. 56-52-75. 
ODSTĄPIĘ OGRÓDEK DZiA^ 

przy ul. Bończyka. Opole, Licealne 

12 
REKLAMA-OGŁOSZENIA 

kontakt: tel./fdX 032/ 154-74-67 
godz. 7-15 

JEST NASZA GAZETA 

contaW: tei./fax 032/ ] t 
godz. 7-15 



Ogłoszenia 
drobne 

- l a k i e r n i c t w o i b l a c h a r s t w o s a m o c h o d o w e 
i - n a p r a w y b e z g o t ó w k o w e P Z U i W A R T A 

- m e c h a n i k a - g e o m e t r i a k ó ł - O P O N Y 
- w y m i a n a t ł u m i k ó w i k a t a l i z a t o r ó w 

M Y J N I A CZYNNA CODZIENNIE od godz. 8.00 do 20.00 
4 7 - 2 2 0 K ę d z i e r z y n - K o ź l e , ul. B e m a ( o s i e d l e Leśna ) , tel. (077) 83 82 86 

- "bezdotykowen mycie nadwozia 
- myc ie c i ś n i e n i o w e silników, p o d w o z i i nadwoz i wszelkich typów po jazdów 

- c z y s z c z e n i e w n ę t r z pojazdów 
- p a s t o w a n i e (nabłyszczanie) 

- m y c i e (maszynowe i r ę c z n e ) nadwoz i samochodów osobowych 
- p r a n i e t ap i ce r k i samochodowej 

ZAKŁAD KAMIENIARSKI 

| Centrum wiedzy i działań 
komplementarnych 

" delfin" 
45-029 Opole ul. Malczewskiego 2 

tel./fax (077) 56-58-43 

nagrobki i grobowce 
z lastrika, granitu i marmuru 

4 7 - 2 2 0 Kędzierzyn-Kożle 
ul. Grunwaldzka 7 1 A 

tel. 816 -986 

l i H 
: t 

S p r z e d a m Toyota Camry, tur-

bo.diesel, rok prod. 1987, poj. 2,0 

przeb. 170 tys .km, granatowy 

metalik, kombi, stan bardzo do-

bry, szyber dach, wspomag., cena 

17.000 zł. 47-220 K-K ul. Kazimie-

rza Wielkiego 12/9, tel. 83-36-49. 

S p r z e d a m Mitsubishi Lancer 

GL Kombi, rok prod. 1988, poj. 

1795, przeb. 179 tys. km. biały, 

cena 13,500 zł, tel. (077) 81-62-15. 

S p r z e d a m Renault 5 T L , rok 

prod. 1981, przeb. 11 tys. km., 

nowy silnik, kolor biały, tel. 83-19-

72. 

• M P i m m m B H 

SPRZEDAM - KUPIĘ 
M A R K A - T Y P POJAZDU: 

Można przesłać pocztą 
lub telefonować do 

redakcji: 
tel. 886044 

tel./fax 886045 

Amortyzator nr 1 
R O K PROD/ . l 
P R Z E B I E G : 
U W A G I : I 
A D R E S - T E L E F O N : [ 

POJ. : [ 
K O L O R : I 

C E N A : 

D l a b e z p i e c i e ń s f r w a 

®m<s>rty^@t@ry m u s z g 

b y ć s p r a w d z a n e 

c@ 2©o©@0 km 

I SKŁAD CZĘŚCI HURT-DETAL 

" J A C E K " 
ul. Przy jaźni 43 A 

47-225 Kędzierzyn-Koźle I 
tel. \in-Tf oo oz, ŁÓ, »8 67 69 

Jasiulek Waldemar 
Mechanika Pojazdowa 

47-223 Kędzierzyn-Kożle 
ul. Piastowska 15 (Stare 

Federowicz Andrzej 
Mechanika i Blacharstwo 
47-220 Kędzierzyn-Koźle 

ul. Królowej Jadwigi 

Różański Edward (VAT) 
Mechanika Pojazdowa 

47-220 Kędzierzyn-Kożle 
ul. Piastowska 40 

NIE PRZEGAP TEJ SZANSY !!! 
Ogłoszenia 

drobne 
W d n i u i m i e n i n dla kochanej 

Babci i Mamy najserdeczniejsze 

życzenia imieninowe, życzy cór-
k a D a n u t a z r o d z i n ą 

S p r z e d a m Wartburg 353, rok 

prod. X I I - 1986, poj. 992, przeb. 

80 tys. km.,żółty 0'asny), stan bar-

dzo dobry, garażowany, pierwszy 

właściciel, cena 3.300 zł. ul. Ja-

skółek 15, 47 - 230 K-K, tel. 83-77-

07. 

MOTO CENTRUM WOŚ 
Kędzierzyn-Koźle, ul. Gliwicka 23 

tel.lfax (077) 83-51-65, tel. 810610 lub 81 16 36 do 8 WIO SKUP - SPRZEDAŻ - ZAMIANA • KOWllS • RATY I 
j e n r u m S K Ł A D C E L I M Y 

DOMIX AGENCJA OBROTU NIERUCHOMOŚCIAMI DOMIX 
V ^ f f M/\47 . 2 2 0 KĘDZIERZYN-KOŹLE, UL. ŚWIERCZEWSKIEGO 

TeLCO77)81 82 18, tel kom. 090351647 
0 Wynajmiemy mieszkanie 1 pokojowe, na os. Piasty w Kędzierzynie. 4 Dom w K-K (dzielnica Sławięcice), 4 pokojowy o pow. 100 m.kw., na działce 5 
0 Posiadamy do wynajęcia mieszkanie, 2 pokojowe przy u). 1 - Maja w Kędzierzynie, a, garaż, cena 50 tys. zł. 
0 Mieszkanie w Kędzierzynie, 2 pokojowe o pow. 52 m.kw., na II piętrze, kuchnia * Dom 4 pokojowy w Kędzierzynie, (certtrum), na działce 5 a, z możliwością prze-
widna, cena 51 tys. zł. budowy na sklep, cena 150 tys. zł. 
0 Mieszkanie 2 pokojowe, w Kędzierzynie o pow. 60 m.kw., cena 50 tys. zł. * Nowy dom komfortowy w Kędzierzynie, 5 pokojowy, o pow. 220 m.kw., działka 
* Mieszkanie 2 pokojowe, w Kędzierzynie na I piętrze o pow. 60 m.kw., komtor- 5 a, cena 200 tys. zł. 
towe, cena 65 tys. zł. * Dom w K-K, 4 pokojowy, o podwyższonym standarcie, garaż, działka 5 a, cena 
' Mieszkanie 2 pokojowe, w Koźlu na I piętrze, o pow. 48 m.kw., cena 49 tys. zł. 150 tys. zł ł Mieszkanie w Stawięcicach, 2 pokojowe, o pow 60 mJw na parterze, cena 38 tys. zł. * Dom w K-K, (dzielnica Kłodnica), 3 pokojowy, na działce 20 a, cena 35 tys. zł. 
• Mieszkanie w Kędzierzynie, 4 pokojowe, o pow. 96 m.kw., na III piętrze, c e n a * Dom w stanie surowym zamkniętym, w K-K osiedle Zabieniec, 4 pokojowy, na 
75 tys zł. * d z i a l c e 5 a ' 0 8 0 3 6 5 t y s* z ł ' 
9 Mieszkanie w Kędzierzynie, 4 pokojowe o pow. 80 m.kw., na parterze, cena 70 ' Dom w Kędzierzynie, 6 pokojowy o podwyższonym standarcie, (zabudowa sze-
jyg 2} * regowa), garaż, działka 4 a, cena 200 tys. zł. 
6 Mieszkanie w Koźlu 3 pokojowe o pow. 90 m.kw., na I piętrzę, cena75 tys. zł. * Dom pod Koźlem, nowy 6 pokojowy, garaż, działka 8 a, cena 150 tys. zł. 

• Mieszkanie w Kędzierzynie, 3 pokojowe o pow.65 m.kw. ogród, cena 70 tys. zł. ' Dom w Bierawie, 4 pokojowy, na działce 30 a, cena 65 tys. zł. 
• Mieszkanie w Kędzierzynie 3 pokojowe o pow. 62 m.kw., cena 68 tys. zł. D o m w Długomiłowicech, 5 pokojowy na działce 50 a, garaż, cena 100 tys. zł, * Mieszkanie w Koźlu 2 pokojowe o pow. 70 m.kw., ogród, garaż, cena 45 tys. zł. Jn® r aW\, , J L , , . . . . 0 <on 
• Mieszkanie w Sławlęcicach 3 pokojowe, pow. 100 m.kw., I piętro, cena J£om w Krapkowicach, 4 pokojowy, o pow. 110 m.kw., na działce 3 a, cena 120 

"Mieszkanie w Kędzierzynie, 3 pokojowe, o pow. 48 m.kw., na IV piętrze, cena ' Nowy lokal handlowy w Krapkowicach opcw. 650 m.kw., pod każdą działalność, 
" , * 7 ^ r Y zaplecze magazynowo -soqalne, cena 250 tys. zł. 

* Dwa mieszkania 1 pokojowe, zamienię na mieszanie 2 - 3 pokojowe. * Obiekty na hurtownię, warsztat o pow. 650 m.kw., w Januszkowicach, działka 

* ̂ ^ S f ł l f ^ j ł ^ p o l o w y w Kędzierzynie, o pow. 160 m.kw., na działce 4,5 a, pomieszczenia handlowe w Koźlu, o pow. 150 m.kw. 

3 6 ^ ^ U 3 P o k o j o ^ ' 0 P 0 * ' 8 0 m , k w " d ^ a t o a 4 0 a , c e n a * j j j j ® ^ ^ ^ p o ^ f S m ^ w^ę-

6 « ( d z i e l n i c a Rogi), 5 pokojowe, o pow. 180 m.kw., na dziafce 20 a, * ^ ^ H ^ e sprzedam za 95 tys. zł. 
° Dwn w K-K (dzielnica Rogi), 4 pokojowy, o pow 100 m.kw., na działce 17 a, cena * Oferujemy kredyty na zakup mieszkania ' u ^ o m u - uproszczone formalności, 
4 0 ^ zł bez zaświadczeń o dochodach, uzyskanie kredytu w ciągu 10 dni. 

K Z 

Z A K Ł A D 
BETONIARSKO-KAMIENIARSKI 

4 7 - 2 0 6 K Ę D Z I E R Z Y N - K O Ź L E 
Ul. G i e r y m s k i e g o 1 
(Oś . K ł o d n i c a ) 
tel. ( 0 7 7 ) 8 2 3 - 8 9 2 

inż. Zygfryd Krzyżyk 

* grobowce 
- nagrobki 
• elementy schodowe 
oraz parapety 

z granitów polskich 
i szwedzkich oraz lasrtico 

z sjenitu, 
granitu, 
lastrico 

DLA 
KAMIENIARZY: 

- P Ł Y T Y Z G R A N I T Ó W I S J E N I T Ó W P O L S K I C H 
I S Z W E D Z K I C H P O P I L E 0 3 m S U R O W E I P O L E R O W A N E 

Nagrobki montujemy na 4 fundamentach 
słupowych pionowych oraz dwóch 

fundamentach poziomych 

Agencja DDMIXświ 
pomocy w zawierani 

Zapew" 
SZYBKIE KRED 

eny nieruchomości, 
a wy nieruchomości, 
arialną. 

(DRĘCZYCIELI 
ZAKŁAD POGRZEBOWY 

I w o n a G w ó ż d ż 
ul. Rac ław icka 6 
4 7 - 2 0 0 K - K o ż l e 

tel. (077) 82 -49 -67 ^ 
teł. całodobowy 82-34-23 

Zakład świadczy usługi 
całif dotię w kraju i za granica: 
- kompleksowa org. pogrzebow 
- przewozy autokarawanem 
- usługi cmentarne 

usługi kamieniarskie 
pommki. grobowce, nagrobki 

Kremacja Wrocław 

JEST NASZA GAZETA 

R E K L A M A - O G t O S Z E H I A 

TOBIAS 

OGŁOSZENIE BEZPŁATNE 
PROSZĘ WYPEŁNIAĆ DRUKOWANYMI LITERAMI 



Weź udział w zabawie!!! 
SZTUKI WALKI 

Sprawdź, czy byłeś uważnym czytelnikiem cyklu „Sztuki^ 
• UdP®wiedz na pytania, a odpowiedzi na kartkach poO* 

wych prześlij na adres redakcji „Jest Nasza Gazeta" do ko*'s 

maja, z dopiskiem Konkurs Sztuki Walki 

sztukPi0walki?ZWę S ł y n n e g ° k l a S Z t o r u w Chinach skąd wywodź 

c h l ń s k i e r ? ^ " S i ę r 0 Ś U n a S t ° S 0 W a n a w tradycyjnej medycŷ  

4 T ™ * b a r < ?° ? g r e s y w n e j odmiany boksu tajskiego? 
4. Jak dokonano podziału stylów Kung - f j 

6. Co^to^esf Kwoon?111^ M cz^owieka w masażu punktowy 

8 . \ t k b ^ y ^ U s i e g e n d a r n e g 0 m i s t r z a - f u . twórcy styl; 

ślubowania? * C e r e m o n i ^ w której składa się przy* 

n ą f r t l t S l O W > X h ^ ^ P s u j e m y nagrodę^ 
s S u ^ - e Wing - C h i w * 

d S ^ ^ i U Ź W Nie zapomnij0 ? 

J. 

O sztuce leczenia zębów 
Fulko II, jak każdy pan, lubił 

otaczać się ludźmi wykształcony-
mi co dawało mu splendoru i tu-
szowało inne, mniej będące w ce-
nie przymioty. Doszły księcia słu-
chy, że na innych dworach rezy-
dują medycy, którzy nie tylko po-
trafią upuścić krwi (co zresztą 
potrafił każdy rzezimieszek, 
a i sam książę był w tej sztuce nad-
zwyczaj biegły), zatamować roz-
wolnienie, ale i sprawnie wyrwać 
ząb. Dotychczas parał się tym je-
den z jego dworaków, który 
oprócz korzyści materialnych 
znajdował w tym zajęciu wielkie 
upodobanie - wyrywając księciu 
kolejno zęby wetował sobie wiele 
upokorzeń odeń doznawanych, 
w tym kilkakrotne pławienie 
w zimnej Odrze. 

Wysłał więc Fulko umyślnego 
do Krakowa, aby ten ściągnął mu 
na dwór uczonego medyka. Sługa 
sprawił się chwacko i już po kilku 
miesiącach, gdy w kabzie zabra-
kło talarów na uciechy płynące z 
pobytu w stolicy, pojmał i pojone-
go całą drogę gorzałą, przywiózł 
do Koźla wykształconego wyrwi-
zęba. Stało się to akurat w dniu, w 
którym książę pan stracił ostatni 
ząb. Aby darmo nie jeść chleba 
zajął się księżną panią cierpiącą 
niewysłowione katusze z tego 

powodu, że nie mogła już jeść, 
w ilości do której raczyła przy-
wyknąć, koźliny. Często jej szla-
chetne oblicze nabrzmiewało to 
z jednej to z drugiej, czasem z obu 
na raz, stwarzając tym przykry dla 
dworzan i przyjezdnych widok. 
Mówiono też, że medyk zajmował 
się nie tylko zgryzem księżnej, 
gdyż Fulko po wypadnięciu mu 
ostatniego zęba, stracił wiele na 
wigorze. 

Ponieważ książę był człowie-
kiem, którego uczynność znana 
była szeroko na śląsku, nakazał 
medykowi leczenie zębów swych 
dworzan. Zadbał szczególnie 
0 tych, z których z różnych wzglę-
dów nie był ukontentowany. Sam 
zresztą asystował przy zabiegach 
doradzając rodzaj obcęg służą-
cych korygowaniu wad uzębienia. 
Dobierał oczywiście te najwięk-
sze, którymi można było wyrwać 
z dębu nawet kilkucalowy 
gwóźdź. W ten sposób dworzanie 
tracili w szybkim tempie przednie 
1 trzonowe, niekoniecznie chore, 
gdyż w przypadku zaordynowania 
rodzaju kuracji nie można się było 
od leczenia wywinąć. 

Tak to leczenie zębów swych 
poddanych stało się jedyną, obok 
pławienia ich w przerębli, rozryw-
ką księcia na stare lata. 

Jan Płowucha 

Centrum w czołówce 
W Zabrzu odbył się miting lek-

koatletyczny „Otwarcia sezonu". 
Bardzo dobrze wypadli w nim bie-
gacze K.S. „Centrum" Zdzieszo-
wice, podopieczni Pawła Serafi-
nowicza, którzy poprawili tam 
swoje rekordy życiowe na dystan-
sie 1000 m. 

Wśród juniorów zwyciężył Zbi-
gniew Walczak, specjalizujący 
się w biegu na 800 m. Uzyskał 
w Zabrzu jeden z najlepszych wy-
ników w kraju na 1 km, 2:29,95. 
Trzeci był, startujący zazwyczaj 
na dłuższych dystansach Prze-
mysław Osiwała, który również 

uzyskał bardzo dobry czas 
2:31,59. Pozostali zdzieszowiccy 
biegacze uzyskali następujące 
wyniki: Tomasz Antosiak -
2:41,81, Ireneusz Rosół-2:44,28, 
Mariusz Dyczek - 2:44,58, Piotr 
Garbacz - 2:45,39. 

Wśród juniorów młodszych, 
również zwyciężył reprezentant 
„Centrum" Robert Pewiński 
w czasie - 2:36,36, czwarty był 
Waldemar Markowski - 2:43,22, 
a piąty Sebastian Śmiejczak -
2:45,03. Wśród juniorek młod-
szych trzecie miejsce zajęła z cza-
sem 3:12,41 Agnieszka Dyczek. 

/Paw/ 

SP 4 w Krakowie 

Miting lekkoatletyczny 
W dniach 8 - 1 1 maja w Krakowie odbył się Ogólnopolski Miting lekkoatletyczny dla dzieci 

i młodzieży niepełnosprawnej. 
Opolszczyznę reprezentowało 14 zawodników, w tym cztery osoby z SP 4 w K-KL Monika Haszke w bie-

gu na 200 m wywalczyła srebrny medal, w rzucie piłeczką palantową - 6 miejsce. Mateusz Marzec w sko-
ku w dal zdobył brązowy medal, a na 100 m wywalczył 5 miejsce. Krzysztof Kukiełka w biegu na 100 m, 
zdobył brązowy medal, a w skoku w dal z miejsca - złoty. Janusz Laueraian w skoku w dal z rozbiegu wy-
walczył brąz, a w skoku wzwyż 4 miejsce. n i 

DIECEZJALNE RADIO Q Ó R A ŚW. ANNY 
45 -005 Opole, pl. K a t e d r a l n y 4 

tel.: (0-77) 53 -83-83 . 5 3 -87-87 . f a x : 5 3 - 7 9 - 4 8 

Zaprzyjaźnione z K-K holen-
derskie miasto Soest jest bar-
dzo usportowione. Jest tam, 
prócz dyscyplin u nas popular-
nych, kilka nieznanych i nieu-
prawianych u nas. 

Sport w Soest 
Największą popularnością cieszy 

się piłka nożna, którą uprawia się 
w 4 klubach. W Soest są również 4 
kluby tenisowe, oraz korfbalu 
(odmiana koszykówki), 3 kluby 
gimnastyki oraz 2 tenisa stołowe-
go. Również w 2 miejscach można 
poznać tajniki latania na lotni. W 
mieście jest także klub hokejowy, 
piłki wodnej, softbalu oraz piłki 
ręcznej (w zakończonym sezonie 
drużyna awansowała do I ligi). We 
wszystkich tych klubach zrze-
szonych jest ponad 5 tys. zawo-
dników. Wynika z tego, że co 9 
mieszkaniec miasta jest człon-
kiem jakiegoś klubu. 

W 4 piłkarskich klubach 
trenuje ponad 2000 zawodników. 
Jest 19 zespołów w różnych katego-
riach piłkarskich. Ponieważ jest to 
kosztowne, więc planowana jest fu-
zja dwóch klubów. Nie jest to jed-
nak proste, o czym informuje nasz 
przyjaciel z Soest, Bert Krijger. 

WAR 

Treść należy napisać drukowanymi literami 
/do 10-ciu wyrazów/ . 
Kupon prosimy nalepić na kartkę pocztową 
i przesłać pod adresem redakcji. 
Prócz imienia oraz nazwiska solenizanta podać 
także swoje dane wraz z adresem /do wiadomości 
redakcji/. 
Życzenia można podpisać dowolnie. 
Prosimy przesyłać z dwutygodniowym wyprzedzeniem 

BEZPŁATNE ŻYCZENIA IMIENINOWE LUB URODZINOWE 

Czy tu można 
W 

kowanym w JNG nr 
30 kwietnia pt. „Czy tu można 

zamieszkać?", a dotyczącym ni-

szczejącego budynku przy 

u r S w a f d z k i e j nr 79, zlokalizo-

wanego na osiedlu Kuźniczka, 

chciałbym w imieniu Rady Osie-

dla złożyć następujące wyjaśnie-

nie w tej sprawie. 
Kilkakrotnie informowano 

Straż Miejską i inne jednostki 
Urzędu Miasta o bałaganie panu-
jącym na tej posesji i proszono 
0 jak najszybsze rozwiązanie tego 
problemu. Czynili to członkowie 
Rady Osiedla oraz mieszkańcy 
Kuźniczek. 

Osobiście, na posiedzeniu Ko-
misji Urbanistyki, Architektury 
1 Ochrony Środowiska Urzędu 
Miasta, przedstawiłem stan tego 
obiektu i prosiłem o zabezpiecze-
nie przed niszczeniem oraz przed 
niepowołanymi intruzami. Kilka-
krotnie deskami zabito drzwi oraz 
okna, ale po paru dniach prze-
szkody były usuwane przez „nie-
znanych sprawców". 

zamieszkać? 
Jako Rada Osiedla ^ 

podobne zdanie jak pan J. Kr^ 

ser, żeby ten obiekt znalazły 

najszybciej właściciela w drofc 

sprzedaży, ale jak nam wiad0rr. 

obecne przepisy prawne niep/ 

zwolą na szybkie rozwiązanie k 

sprawy. Tym niemniej odpowjj; 

dzialne jednostki podlegają 

Urzędowi Miasta powinny 

budynek zabezpieczyć we wlâ  

wy sposób, ponieważ z biegiem 

czasu będzie zagrażał lud% 

(spadające cegły i dachówki), 

Przy tej okazji w imieniu 

Osiedlowej Kuźniczka serdeczny 

zapraszam przedstawiciela redafc. 

cji JNG na nasze robocze spofc 

nie w ustalonym terminie, na 

którym przedstawimy propozycja 

dotyczące rozwoju naszego osie-

dla oraz uwag co do realizacji na-

szych propozycji przez władzę 

miasta. 
Z poważaniet 

Przewodniczący Rady Osiedlu 
Jacek Klimk: 

Od redakcj i : Jesteśmy do 
usług. Czekamy tylko na znak, 

Otwarcie sezonu 
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Policjo 
Komenda Rejonowa 
ul. Wojska Polskiego 18 
posterunki 
Koźle 
Bierawa 
Zdzieszowice 
Reńska Wieś 
Cisek 
Blachownia 

83-50-81 

82-21-03 
87-21-97 

84-42-07, 84-25-27 
82-01-00 
87-11-97 
88-65-00 

Sraż Miejska 
ul. Piramowicza 32 82-24-37 

Straż Pożarna 998 
Koźle ul. Kraszewskiego 12 82-33-78 
Azoty (osiedle) 81-23-66 

Pogotowia 
• • • • • • • • — w&mm 

ul. Roosevelta 4 82-21-09 
Gazowe 992 
ul. Grunwaldzka 67 83-47-31 
Eneraetyczne ul. Stalmacha 63-42-64 
Wodutfąyuwc 994 
Wodno - kanalizacyjne, ul. Grunwaldzka 67 83-22-92 

Mflbrcoc drogowa „ Tytan" / parking strzeżony 24 h 
mUC ul. K. Jadwipi 10 83-74-53 , 83-74-41 

Klub AA ul. Kozielska 83-46-93 

Informacja PKP, PKS 
Inf. PKP 83-59-84 
Inf. PKS 82-15-15 

Szpitale 
Nr 1 ui. Roosevelta 4 82-28-82 
Nr 2 ul. Dr. Judyma 4 83-50-61 
Nr 3 ul. Orkana 15 83-32-07 

I Przychodnie Rejonowe 
Nr 1 ul. Anny 11 82-28-14 
Nr 2 ul. Harcerska 11 83-37-60, 83-43-11 
Nr 3 ul. Kozielska 11 83-46-93 
Nr 4 PI. Gwardii Ludowej 83-55-21 
Nr 5 PI. Wagnera 1 8 2 - 2 6 - 8 6 
Nr 7 ul. Ciasna 1 83-41-16 
Nr 8 ul Ściegiennego 4 83-24-13 
Nr 9 ul. Waryńskiego 2 81-38-81 
Nr 10 os. Piastów 83-40-02 

Telekomunikacja 
Zamawianie rozmów 900 
Rekiamacje i odwołania 909 
Nadawanie telegramów przez tel. 905 
Biuro zleceń 913,917 
Połączenia z siecią radiotelefoniczną 975 
Zgłaszanie uszkodzeń ap. wrzutowych 980 
interwencyjne Biuro Napraw Tel. 83-39-14 
Zgłaszanie uszkodzeń teleksów Opole 918 
Biuro numerów 913 
Informacja i rekiamacja rach. tel. 956 
Zegarynka 926 
Horoskop 927 
Budzenie 900 

Kultura 
MOK ul. Świerczewskiego 
Kino „Chemik" 
Dom Kultury „Koźle" ul. Skarbowa 
niech" ul. Wyzwolenia 7 
„Komes" os. Piastów 

83-40-57, 83-44-51 
83-29-25 

82-35-69, 82-61-03 
88-64-75 
83-45-78 

Biblioteki 
Biblioteka Pedagogiczna ul. Piastowska 20 82-37-97 
Miejska Biblioteka Publiczna Rynek 3 82-37-42 
Filia nr 1 ul. Słowackiego 6 83-25-71 
Filia nr 2 ul. Harcerska 12a/1 
Filia nr 4 ul. Wyzwolenia 7 88-64-75 
Filia nr 5 ul. Świerczewskiego 24 83-24-81 
Filia nr 6 ul. Sucharskiego 
Filia nr 8 ul. Batorego 32 83-32-69 
Filia nr 9 ul. Fredry 
Filia nr 10 ul. Krasickiego 1 
Filia nr 11 ul. K. Wielkiego 7 83-45-78 
Filia nr 12 ul. Świerczewskiego 27 83-23-41 
Filia nr 13 ul. Nowotki 6 81-30-67 

Spółdzielnio Mieszkaniowa 
Zarząd Spółdzielni ul. 9 Maja 6 83-32-36 
Admin. Os. 25 - Lecia 
ul. Harcerska 9 
Adm os. Leśne ul. Bema 13 
Adm. os. Powstańców Śl. 
ul. Królowej Jadwigi 10 
Adm os. Piasty 
ul. Bolesława Śmiałego 4 

Adm. os. Jedność 
ul. Konopnickiej 2 

83-24-26,83-55-01 
83-32-39 

83-32-14 

83-33-42,83-21-31 

82-20-11 

Urzędy 
Urząd Miasta ul. Piramowicza 32 
Urząd Rejonowy ul. Wolności 83-31-16, 
Urząd Skarbowy ul. Piotra Skargi 83-79-88, 
Urząd Celny 
Urząd Paszportowy 
Rejonowy Urząd Pracy PI. Wolności 83-58-82, 
ZUS ul. Piotra Skargi 83-33-21, 
Sąd Rejonowy ul. Sądowa 6 
Prokuratura Rejonowa ul. Sądowa 6 

Parafie Rzymsko - Katolickie 

82-11-13 
83-31-18 
83-27-10 
83-72-20 
83-32-76 
83-44-05 
83-40-93 
82-18-81 
82-25-64 

ul. Ligonia 22 
ul. Dr. Judyma 12 
ul. Fredry 34 
ul. Kłodnicka 2 
ul. B. Krzywoustego 
u). Stasiica 1 
ul. Przyjaźni 69 
u\.Z\o\n\cza 12 
os. Zacisze 

Urzędy Pocztowe 
Nr 1 ul. Łukasiewicza 3 
Nr 3 ul. Pocztowa 
Nr 4 ul. Dr.Judyma 
Nr 5 ul. Przodowników Pracy 
Nr 6 ul. Kozielska 
Nr 7 ul. 15 Grudnia 
Nr 8 PI. P. Wagner 
Nr 9 ul. Slawięcicka 
Nr 10 ul. Piastowska 
Nr 12 os. Piastów 

Opieka Społeczna 
Miejski Ośrodek Pomocy Społecznej 
ul. Reja 2 
Państwowy Dom Dziecka ul. Skarbowa 5 

83-58-06 
83-49-02 
83-25-07 
82-39-27 

83-73-50,83-36-95 
83-25-05 
83-43-36 
82-39-35 
81-36-70 

82-24-50 
82-24-13 
83-45-44 
83-22-53 
83-45-92 
83-46-15 
82-24-10 
83-46-33 
82-20-06 
83-33-06 

83-59-49 
82-18-45 

Rady Osiedlowe 
Koźle Rogi Władysław Haczek 82-22-58 
Koźle Zachód Czesław Halbiniak 
Stare Miasto Stefan Marszewski 
Kłodnica Jerzy Wantuła 
Pogorzelec Zdzisław Zynek 83-20-67 
Śródmieście Grzegorz Chudomięt 83-79-64 
Kuźniczki Jacek Klimiec 
Azoty Jarosław Karski 
Blachownia Włodzimierz Tałan 83-62-94 
Cisowa Genowefa Cetera 
Miejsce Kłodnickie Krystyna Serwan 83-43-16 
Sławięcice Gerard Kurzaj 83-31-02 
Lenartowice Józef Szymaczek 83-85-62 
ADM nr 1 Mieczysław Tomanek 83-59-32 
ADM nr 2 Jan Łuczyński 81-70-30 

14 - 15 maja, godz.16.30 - Odwiedź mnie 

we śnie, obyczajowy, od lat 15, pol., 

cena 6 zł. 

godz. 18.00 - Angielski pacjent, 

USA, melodramat, od lat 12, cena 7 zł. 

godz. 21.00 - Crash, sensacyjny, 

USA, od lat 12, cena 6 zł. 

16 - 22 maja, godz. 17.00, 21.00 - Zdrada, sensa-
cyjny USA, od lat 12, cena 7 zł. 

godz. 19.00 - Długi pocałunek na 
dobranoc, dram. sensacyjny, USA, od 

lat 15, cena 6 zł. 

Uwaga! Kinomani, którzy 16 maja jako pierwsi 
pojawią się pod kasą kina „Chemik" otrzyma-
ją bezpłatne, podwójne zaproszenie na seans 
filmowy. 

Zapowiedzi 
Zdrada, USA, reż. Alan J. Pakuła. Wyk. Harrison 

Ford, Brad Pitt, Margaret Colin. 

Mocne męskie kino - te słowa najlepiej określają 

film „Zdrada". Już po tytule domyślać się można, że 

będzie to widowisko dramatyczne. A po pierwszej 

scenie wiadomo, że akcja dotyczy konfliktu w Belfa-

ście, jednego z najbardziej bulwersujących dziś świat 

i wciąż dalekiego od rozstrzygnięcia. 

Ale główna część filmu rozgrywa się w Stanach, 

gdzie IRA przerzuca młodego terrorystę, ściganego 

przez brytyjską policję po krwawej strzelaninie. Gra 

go Brad Pitt. Terrorysta znajduje schronienie w domu 

policjanta, z pochodzenia Irlandczyka, który nie wie 

jednak, kim naprawdę jest jego lokator. Policjanta gra 

Harrison Ford. Dojrzały mężczyzna z przyjemnością 

patrzy, jak młody chłopak zdobywa sympatię domow-

ników. Ma do niego ojcowski stosunek. 

Problem zdrady - najszerzej pojętej, bo w katego-

riach politycznych, ale także osobistych - pojawia się 

w tym filmie w kilku wariantach. Policjant musi zde-

cydować, co zrobić ze swym meksykańskim partne-

rem ze służby, który zabił człowieka. Czy był to przy-

padek, czy celowy strzał do wroga z meksykańskiej 

mafii? Harrison Ford gra szlachetnego i bezwzględnie 

uczciwego policjanta, który musi wybierać między lo-

jalnością wobec partnera i prawem. Ten wybór przy-

bierze jeszcze bardziej dramatyczną formę, gdy dowie 

się, że jego lokator kupuje broń dla IRA i jest śćigany 

przez prawo. Zdradzić przyjaźń? To zawsze jest najtru-

dniejsze i najboleśniejsze. Dlatego konflikt między 

mężczyznami przybiera formę gwałtownej walki, wy-

ładowuje się w fizycznej przemocy. Ogląda się te koń-

cowe sceny filmu z największym napięciem. Są nie 

tylko świetnie zrobione, jak w najlepszym thrillerze, 

ale i świetnie zagrane. W prasie amerykańskiej poja-

wiły się plotki, że Ford i Pitt, którzy prywatnie nie 

przepadają za sobą, w zmaganiach przed kamerą tak-

że się nie oszczędzali, ku przerażeniu ekipy, odpowie-

dzialnej za zdrowie swoich wysoko płatnych gwiazd... 

Muzeum + Towarzystwo Ziemi Kozielskiej 82-36-86 

24 maja, o godz. 16.00 w sali kinowej Domu Kultury 
„Chemik" odbędzie się recital Edyty Geppert Bilety, w 
cenie 20 zł., można nabyć w kasie kina „Chemik". 

Tygodnik. Redaguje zespół. Redaktor naczelny: Andrzej Szoplński-Wfeto (tel. 88-67-06), sekretarz re-
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Ciompa, Gizeła Kurowska, Anna Penkata, BóflusJaw Rogowski, Andrzej Urbanowicz, Sławomir Wilków-
skf. Fotoreporter Marceii Popek. Biuro reklam Arma Skorecka. Oprać, kornp. reklam Józef Stein. 

Adres redakcji i biura reklam: 47-225 Kędzierzyn-Koźle, ul. Wyzwolenia 7 Hotel .Lech" pok. 313; 
tei 88-60-44, tef/fax 88-60-45. 
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FOTO-OKO 

Ostatnio rzuciłam się w wir robótek 

domowych, bo jak już kiedyś wspo-

minałam, jak to się potocznie mówi -

moje dziecko jest w tym roku komu-

nistą. Chcąc nie chcąc, trzeba w takim 

przypadku trochę chatę oporządzić, 
odświeżyć, aby rodzinka nie posądzi-

ła o lekceważenie. Tak też zrobiłam, 
wykorzystując długaśny weekend. 

Zamiast korzystać z uciech, popijać 

smakowite piwko na osiedlowych fe-

stynach, doglądałam majstra, sama 

nie stroniąc od roboty, aby z wszyst-

kim szybciej się uporać. Jasne więc, 

że w taldej sytuacji nie mogłam sobie 

pozwolić na towarzyskie pogaduchy 

z Monisią. No, bo jak i gdzie - skoro w 

moim 34-metrowym pałacu, był total-

ny roz...gardiasz. 

W końcu jednak mieszkanie moje 
znowu zaczęło nadawać się do za-
mieszkania i wypicia kawy z kole-
żanką. Dzięki temu wpadł mi 
w ucho temat, którego nie mogę zo-
stawić tylko dla siebie. Tym razem 
Monisia opowiedziała mi bowiem 
co nieco o tym, jak postrzega ona 
naszych polskich, świeżo upieczo-
nych biznesmenów. Trochę się przy 
tym uśmiałam, więc zamierzam po-
prawić humor także czytelnikom. 

Jeszcze niedawno, rok, dwa lata 
temu było tak, że na najróżniejsze 
imprezy, ważne dla organizatorów, 

zapraszana była pasa, inne media 
także. Przyjmowaio dziennikarzy 
2 otwartymi rękani, n a do~ 
b l 7 tekst. Dzisiaj tó tak się jeszcze 
dzfeje, jeśli imprezy organizują pro-
fesjonaliści. Ale by^a i inaczej. Na 
rzecz pod tytułem „Wybory Miss Kę-
dzierzyna - Koźla" rialo który przed-
stawiciel prasy niójł się dostać. Po-
trzebna była., akredytacja!!!, lub ja-
kieś drobne choty znajomości. Go-
ryle mieli za zadaje nie wpuszczać 
i cześć. Nawet, gdyl)y przyjecha! New 
Jork Times, czy i^y j a k i ś magazyn -
szlaban. Jak t w i ^ Monisia, a wie 
bo jej córka też v konkursie starto-
wała, wynajęci ^vzez organizatora 
ochroniarze nie ścieli nawet wpu-
ścić.? sponsora Ogrody, bo nie miał 
oficjalnego zapr0szenia. A nie miał, 
bo po prostu o 1% napomniano. Cóż, 
kto by się przejmoWał taką płotką. 
Szmal dał, to wolny. 

Na szczęście y e wszyscy tak pod-
chodzą do sprav/y. Opowiedziała mi 
Monisia o znajomym biznesmenie, 
który ma do czynienia z imiymi bi-
znesmenami. jak to się mówi 
robi w transporcie. Tamten drugi 
w czym innym, Me za to często ko-
rzysta z owego transportu. Częściej 
niestety korzysta niź płaci. Ostat-
nio, przyparty niemalże do muru, 
przyniósł wres2Cie gotówkę. Był 

No to jak z tym Świerczewskim 
Dzwonią mi czasem różne ludziska 
„my dali temat, więc ty pociska)". 
A więc próbuję, cay wyjdzie coś z tego 
gdy tematem odcinek ul. Świerczewskiego? 

l l e i to sił się wybitnych sprężyło 
by ten kawałek się... poszerzyło. 
• objazdy wpuszczało się auto - masę, 
% z tej uliczki zrobić sztrase. 

rzepraszam, z najbardziej ujeżdżanej, 
aż dziw, że jeszcze nie przemianowanej. 
Słyszałem w gazecie, w radiu czytałem, 
że jechali z planem, a nie na pałę. 
Lecz kiedy zeszły już „krawężniki" 
i dopuszczono ruch dla publiki 

| to się okazało, gdy resor dał znać, 
e trzeba na chama asfalt lać. 

l|H|i A więc kolejne ograniczenia, 
i że już nie wspomnę o utrudnieniach, 

1 munikaty w radiu i prasie, 
H że mów roboty są na trasie. 
I tu przychodzi mi dowcip do głowy 

) • z czasów tzw. wczesno - Nerkowych. 
I I „Każdy towarzysz tę prawdę zna: 
l l myśl tylko raz, rób razy dwa". 
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p i e n i ą d z e m i a ł y s w o j a w a g ę . tSawra 

na własne oczy widziałam zaś bizne-

smena, który zapłatę przywiózł... w 

dużym plastykowym wiadrze, peł-

nym bilonu. Ale przywiózł. To się 

liczy. Jak mówi prasa i literatura, 

najbogatsi tego świata, też różnie 

zaczynali. Może więc kiedyś i nasi, 

polscy biznesmeni dorównają tym 

zachodnim. Wtedy, to dopiero bę-

dzie o czym pisać! 

Rosną nam niemalże z dnia na 

dzień rzesze biznesmenów, czyli jak 

to się kiedyś mówiło prywaciarzy. 

Niektórym się udaje, ale inni ska-

zani są na pożarcie. Kapitalizm 

i kojarzące się z nim bogactwo, sa-

modzielność, nie spadają z nieba. 

Nikt też nie daje ich w prezencie. 

Trzeba je zdobyć, wywalczyć, po-

siąść. A do tego z kolei potrzebna 

jest odrobina wiedzy, rozsądku, 

odwagi. Ale ten temat robi w JNG 

ktoś inny i na innej stronie. 

Bielinka 

W skali miasta tyż jakoś w jakość 
przelyźć niy poradzimy. Osobiście 
chciołbych mniyj nawiedzonych 
pyskoczy i fifoków chyntnych do 
załatwianio jyno swoich interesów, 
a w to miyjsce kilku mondrych, in-
teligyntnych, rozsondnych, rzeczo-
wych, kulturalnych, a nojprzód 
moralnie czystszych gospodorzy. 
Zdowo mi sie, że w gowiczce mi sie 
trocha pomatlało. Tyla szczynścia 
to jyno gupi może pragnonć. 

Niydawno w JNG naszkryflali 
0 obradach tych, co to zawiadujom 
tym naszym wesołym miastecz-
kiym. Miyndzy inszymi przeczytoł 
żech, że prezydent wykozoł sie mi-
strzowskom zagrywkom, by 
utrzymać dupa na stołku. Jego 
sprawa, a mie w gruncie rzeczy 
wisi to, jak kilo kitu na szpyndli-
ku. Jo, prosty synek z prowincji, 
chciołbych jyno te jego mistrzo-
stwo obejrzeć w inszyj materii 
1 inszym wymiarze. 

Za starych, dobrych czasów, to 
niektórzy poradzili zadbać przynaj-
mniyj o pozory i zaczonć od słów: „ 
z uwagi na zły stan zdrowia...", albo 
„z uwagi na przejęcie innych odpo-
wiedzialnych obowiązków...". Re-
szta znocie. 

Wasz Waluś 

Stare, 
Witom Wos ciepło i nostalgicznie. 

A to przez to, co z kamratym przy 
obficie, długo a darmo lejoncym sie 
„Braxsie" oddali my sie wspomin-
kom. Im dłużyj my wspominali, im 
wiyncyj płynu złocistygo przyswoi-
li, tym piykniyjszo była dlo nos prze-
szłość. Teroz, na chłodno roz je-
szcze wróża: czy piyrwyj było lepiyj, 
czy w nowyj demokracji i młodym 
kapitaliźmie? Nie wia! Demokracja, 
jak wszystko nowe - jeszcze niy do-
pracowane. Nasz kapitalizm, jak 
młode winko - jeszcze ciyrpki. 

Zmiarkowoł żech, że to, co było 
zdowo mi sie lepsze, bo było insze, 
bo zaglondom na to już z perspek-
tywy czasu i doświadczynio. Niy do 
sie ukryć, że nostalgio po tamtym 
czasie wyniko tyż z tygo, że byli my 
młodzi. Jak zaś człek młody, to i 
piykny, sprawny, do miłowanio sko-
ry i wyczynianio rozmajtych kome-
dyji. Teroz to swoja zacno uroda 
jyno na fotografkach podziwiać 

idzie, pszaje jyna pies, a sprawno-
ści mo sie na tyla, coby sie na rów-
nyj drodze niy obalić. I jak tu niy 
godać: - stare, dobre czasy. 

Przez tako godka, to żech ostatnio 
bardzo śmierdzonco podpod takiymu 
karlusowi, co jeszcze je dość młody 
i za geszefciorza robi. Doszoł on do 
zaskakujoncygo dlo siebie i dlo mie 
wniosku, że jo je pieroński komuni-
sta. Tak mie tyn najduch rozeźlił, 
żech musioł mu pora ciepłych słówek 
rzeknonć o przeszłości, teraźnijszo-
ści i przyszłości tyż. Troszka mniyj 
już jest żech w jego oczach komuni-
stom, ale tyż i troszka mniyj jest żech 
jego znajomym. No i tyż dobrze. 
Z tymi znajomymi poleku musza 
przechodzić z ilości w jakość. 

Wyznom Wom, że jednak z tym 
przechodzyniym z ilości w jakość to 
jakoś nom niy wychodzi. Ani w skali 
makro, ani mikro. Jak idzie o wiel-
ko skala, to wszystko dokładnie wi-
dać i słychać. 

dobre 

Walusiowe pogwarki 

TKI... JEST NASZA GAZETA 



W dniu urodzin Kochanej Asi, 
dużo szczęścia, zdrowia, spełnienia 

najskrytszych marzeń życzy Jasiu z rodzii 

Dzieci 
u krwiodawców 
Blachownia. Mile spędziła 

czas grupa dzieciaków z koziel-
skiego domu dziecka,która zosta-
ła zaproszona do Klubu HDK 
przez blachowniańskich krwio-
dawców. Okazją był trwający wte-
dy Tydzień PCK Dzieciaki poczę-
stowano słodkościami, owocami, 
sokami. Zaserwowano im także 
film wideo. Spotkanie można było 
zorganizować dzięki krwiodaw-
com, którzy oddali na ten cel swo-
je diety. 

/zet/ 

KONKURS 
POEZJI ŚLĄSKIEJ 

osób na starcie 
Odbywa się obecnie HI Konkurs 

Poezji Śląskiej „Młodzież recytuje 
śląską poezję" organizowany przez 
Towarzystwo Społeczno-Kulturalne 
Niemców na Śląsku Opolskim. Na 
szczeblu pierwszym wzięło w nim 
udział ok. 800 dzieci. W trzech 
przesłuchaniach rejonowych, 
które odbyły się w Dylakach, 
Prószkowie i Reńskiej Wsi wzię-
ło udział 200 osób. Komisja 
w składzie Silke Hilpert, Aneta 
Kalicińska i Józef Kotyś do fina-
łu zakwalifikowała 27 osób. 
Z rejonu kędzierzyńsko-koziel-
skiego, tylko trzy osoby. Są to: 
Hanna Szczęsna (Gliwice), Sabi-
na Gawlik (Dziergowice) i Agnie-
szka Błońska (Krzanowice). 

WAR 

Zakładowe 
Blachownia. Widoczne na 

zdjęciu pieczarki wyrosły pod 
koniec kwietnia koło bramy 
głównej zakładów chemicz-
nych. Widać pogoda zmienna i 
raczej chłodna, w niczym im nie 

pieczark i 
przeszkadza. Zakłady azotowe 

mają swoje stado jeleni, 

BLACHOWNIA ma za to pie. 

czarki i całe mnóstwo grzybów 

w sezonie. 
/Z W,/ 

Odzież 
biedniejszym 
Koźle. „Kruk" z Rozwadzy 

przeprowadził 30 kwietnia 
na terenie K-K zbiórkę odzieży 
pod patronatem PCK. Odzież 
gromadzono w kilku osiedlach, 
m.in. na Południu w Koźlu. 
Duża grupa mieszkańców wzię-
ła udział w akcji. Z ulicy Raci-
borskiej - wszyscy pośpieszyli 
z pomocą ludziom będącym 
w trudnej sytuacji materialnej. 
Dobry przykład do naślado-
wania. 

EG. 

Nowa Konstytucja wzbudza 
wiele emocji które na pew-
bo wzrosną, gdy wszyscy 
zapoznamy się z jej tekstem, 

K r ą ż ą u l o t k i 
Miasto o Od kilku dni na tere-

nie K-K krążą ulotki noszące ty-
tuł „Odrzućmy groźny projekt 
Konstytucji". Na ile jest to nie-
bezpieczne dla władzy dowiadu-
jemy się z prasy, radia 
i TV. Ulotkę można otrzymać 
w biurze Radia Maryja, przy 
klasztorze Ojców Oblatów na 
Pogorzelcu (ul. Ligonia). 

GoFuiawka 

Fundacja 
zdrowia 

Spotkanie 
22 maja o godz. 18.00, odbędzie się pierwsze spotkanie szko-

ły dla dzieci chorych na astmę i alergię, organizowane przez 
Poradnię Pulmonologiczno - Alergologiczną. 

Spotkanie odbędzie się w sali konferencyjnej MOK „Chemik" 
w K-K, przy ul. Świerczewskiego. 

Urząd Pocztowy pięknieje 

W czerwcu finisz 
Kędzierzyn. Dobiegają końca 

prace związane z modernizacją 
budynku Urzędu Pocztowego 
przy ul. Judyma. Klienci zyskają 
przede wszystkim więcej prze-
strzeni. Hol powiększony zostanie 
o 4 m.kw. Usprawniona też zosta-
nie, poprzez zainstalowanie tzw. 
„systemu kolejkowego", obsługa 
klientów. Urząd czynny będzie 

w dni powszednie (tak jak dotych-
czas) od godz. 8.00 do 20.00, 
a w soboty od 8.00 do 15.00. 

W czerwcu ma zakończyć się 
odbiór techniczny budynku. Po 
przeprowadzce (na razie nie wia-
domo jak długo potrwa) i zainsta-
lowaniu systemu komputerowe-
go, Urząd zostanie otwarty. 

P.S. 

Dzikie wysypiska 
Lenartowice. Jak wszędzie, tak 

i tutaj, różni są ludzie. Jednym nie 
•jest obojętny wygląd osiedla, inni 
mają to... gdzieś. Ci zapewne 
próbują tworzyć, tu i tam, dzikie 
wysypiska śmieci. Aktualnie po-
wstają dwa, w okolicach dwóch 
mostów. Może Straż Miejska czę-
ściej będzie zaglądać w te okolice? 

/Z/ 

Na koncie działającej w K-K 

Fundacji Zdrowia znajduje się 

już kwota miliona stu zł. Funda-

cję, która wspiera służbę zdro-

wia, zawiązało prócz gmin K-K 

8 podmiotów gospodarczych. 

Wśród nich są między innymi 

Zakłady Chemiczne BLA-

C H O W N I A SA, Elektrownia 

Blachownia, „Azoty" i Famet. 

Prezesuje jej Józe f Sebesta, 

Większość z zebranych już pie-

niędzy przeznaczona zostanie 

na modernizację szpitala nr 1 • 

ustalono na ostatnim posiedze-

niu Fundacji. 

P.S, 

K u ź n i c z k o w y k o m p l e k s 
Kędzierzyn. Rada Osiedla na Kuźniczce może się chyba czuć usa-

tysfakcjonowana. Stało się bowiem to, o co walczono tu od lat. Mia-

| e ^ n
Z a ; n t e r e s o w a n i e w ł a d / ^ a s t a brakiem kompleksu rekre-

acyjno-sportowego w tym osiedlu. 

Zarząd Miasta zaakceptował koncepcję kompleksu przygoto-
waną przez Wydział Inicjatyw Miejskich' K ^ ^ ^ U 

I * 1 1 ' ^ z n a C Z O n a Z O s t a n i e zakup tablic i siai-

Osfedli W * l t k 0 t 0 P r z e k a ^ e e t a n i e * * * 

RS. 

Remiza w szkole 
w M ^ d ^ t B u d y n e k b y l e ^ S z k o * Podstawowej 

d e w S S f ^ d m c k l m ' k t ó r y od kilkunastu ostatnich lat ulega! 

kapitalnego remontu, przeznaczony 

r e f w ^ e f Z e J 0 ^ o t n i c z e j Straży Pożarnej. Strażacy chcą 
m ™ ^ W y m a g a t 0 * d n a k Ocznych n a * 
N a r a Z i e ' W

 r o k u ? k o
y

s z t e m mi-
liona złotych wyremontowany ma być dach budynku. 

Zaproszenie 
Zarząd Klubu Honorowych Dawców Krwi „Śródmieście", przy Zarządzie 

Rejonowym PCK w K-K, zaprasza wszystkich miłośników honorowego 
krwiodawstwa na spotkania Zarządu w każdy pierwszy piątek miesiąca, od 
godz. 16.00 do 18.00. Odbywają się one w siedzibie klubu - dawny Hotel 
„Piast", ul. Reja 2 a. Mieczysław Fedyszyn 

Czas komunii 
Miasto. Kwiecień i maj, tradycyjnie już upływają pod znakiem uro-

czystości przystąpienia dzieciaków do Pierwszej Komunii Świętej. Jest 
to bardzo ważne wydarzenie zarówno w życiu dzieci jak i dla kościo-
ła. Komunie zwykle zaczynają się już w połowie kwietnia w parafii 
kozielskiej, a kończą w ostatnią niedzielę maja, w parafii blachowniań-
skiej. Na zdjęciu dziewczynki w bieli, piękne i radosne. 

/Z/ 

Drożyzna 
Miasto. Od 1 maja Urząd Mia-

sta w K-K „ułatwił" życie mieszkań-
com. Dotychczas opłata za 10 mi-
nut parkowania wynosiła 10 gr. 
Teraz za ten sam okres płacimy 50 
gr, bo trzeba zapłacić od razu za 
całą godzinę postoju. Jak każda 
podwyżka, tak i ta, nie spotkała się 
z akceptacją społeczeństwa. 

G. E , 

BLACHOWNIA 
CISOWA 

KĘDZIERZYN 
KŁODNICA 

KOŹLE 
LENARTOWICE 

Miejsce KŁODNICKIE 
ROGI 

SŁAWIĘCIQE 
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- W tym roku realizowany będzie pierwszy etap kana-
lizacji na ulicach Wróblewskiego, Fornalskiej, Daszyń-
skiego i Dąbrowszczaków. Opracowana ma być też 
dokumentacja drugiego etapu tej inwestycji, tak aby 
kanalizacja mogła być realizowana non stop. Docelo-
wo, ścieki z całego osiedla trafią do oczyszczalni Za-
kładów Chemicznych. Trzeba jednak zlikwidować 
swoje szamba - mówił na spotkaniu Zarządu Miasta 
z mieszkańcami Sławięcic Artur Maruszczak, kierow-
nik Wydziału Inwestycji i Remontów Urzędu. 

Spotkanie mieszkańców 
z Zarządem Miasta 

S ł a w i ę c i c k i e g a r b y i d z i u r y 
Sławięcicka szkoła podstawowa 

była 7 maja wypełniona po brzegi. 
Mieszkańcy przez kilka godzin 
zgłaszali pod adresem miejskich 
decydentów swoje postulaty. 

- O kanalizacji na osiedlu mówi 
się od 20 lat. Teraz projekt ten uj-
rzał światło dzienne - powiedział 
prowadzący spotkanie Gerard 
Kurzaj, przewodniczący Rady 
Osiedla. 

Mieszkańców poinformowano, 
iż część pieniędzy z tegorocznego 
budżetu przeznaczona zostanie 
między innymi na utrzymanie 
dróg, wsparcie miejscowego ko-
ścioła, klubu sportowego i domu 
dziecka. Stan dróg zaś - to rzecz, 
która najbardziej mieszkańców 
boli. Ich zdaniem na ulicy Sławię-
cickiej dziury w jezdni nie są łata-
ne od roku. Domy się trzęsą i pę-
kają mury. Z aplauzem i oklaska-
mi zebranych spotkał się postulat 
jednej z mieszkanek, aby wybudo-
wać tam ograniczające prędkość 
garby, albo też przynajmniej 
wprowadzić ograniczenie prędko-
ści do 40 km/godz. 

- Co do garbów, jest to droga 
krajowa i decyduje o tym Urząd 
Wojewódzki. Gdyby wszyscy zmo-
toryzowani stosowali się do obo-
wiązującej na terenie zabudowa-
nym prędkości, to na ulicy Sławię-
cickiej wypadków byłoby mniej -
stwierdził obecny na spotkaniu 
dyr. MZD Ryszard Warmiński. 

Na osiedlu nie ma rozbojów, 
wymuszeń rozbójniczych i mor-

derstw. Są kradzieże mienia - poin-
formował z kolei mieszkańców ich 
dzielnicowy. Policjant przekonywał 
swoich „podopiecznych" do idei 
pomocy sąsiedzkiej i do współpra-
cy ze stróżami prawa. Mieszkańcy 
tymczasem mówili o watahach 
„młodych ludzi wracających z dys-
koteki" którzy wieczorem, w nocy 
i wcześnie rano przesiadują na przy-
stankach autobusowych i zakłóca-
ją spokój. Problemem są też opu-
szczone i zapuszczone prywatne 
posesje (ich właściciele najczęściej 
przebywają za granicą). 

- Trzeba pisać do Niemiec i infor-
mować tamtejsze władze, że ich oby-
watele w swoich polskich domach 
mają „syf' - mówił Gerard Kurzaj. 

- Każdy mieszkaniec powinien 
posiadać pojemniki na śmieci 
i udokumentowany ich odbiór. 
Będziemy to sprawdzać i w razie 
potrzeby niesfornych karać -
ostrzegł komendant Straży Miej-
skiej Edward Marzec. 

- Cztery lata czekamy na tele-
fony - skarżyli się także zebrani. 
Na koncie społecznego komitetu 
telefonizacji jest w tej chwili 700 
tys. zł. 112 osób w osiedlu wciąż 
czeka na łączność ze światem. Te-
lekomunikacja zwodzi jednak 
członków komitetu. Być może ja-
kieś rozstrzygnięcie w tej sprawy 
przyniesie zaplanowane w najbliż-
szej przyszłości, kolejne spotka-
nie z przedstawicielami krajowe-
go telefonicznego monopolisty. 

RS. 

Medal dla proboszcza 
Ksiądz Edward Kudlek, 
proboszcz parafii MoBo 
Bolesnej w Kłodmcy, ob-
chodzący juibiteMsz 25-le-
cia kapłaństwa, zostaił 
uhonorowany Medalem 
Za Zasługi dla Miasta Od 
1 9 9 0 roku w K-K przy-
znano zaledwie 7 takich 
wyróżmeńo Po raz pierw-
szy, siadanie odmaczenia 
spotkało się z tak wielką 
aprobatą społeczną* 

Pod wnioskiem o przyznanie 
medalu podpisało się bowiem 
blisko 300 mieszkańców osiedla, 
a kapituła i radni wniosek ten 
zaaprobowali niemal jednomy-
ślnie. 

Medal wręczył proboszczowi 
prezydent miasta Mirosław Bo-
rzym,, Działo się to 6 maja w kło-
dnickim domu kultury, wypeł-
nionym aż po brzegi. Na uroczy-
stości obecni byli między innymi 
przewodniczący Rady Miasta 
i Rady Osiedla. Młodzież i dzie-
ci z SP 5 przygotowały z tej oka-
zji specjalny program artystycz-
ny. Atrakcją był występ „Biera-
wian". 

Zgromadzeni odśpiewali księ-
dzu „Sto lat" oraz „Ksiądz pro-
boszcz naszym przyjacielem 
jest". 

F.S. 

Drobiazg 
dla 

maluchów 
W zbliżającym się Dniu Dziec-

ka, pragniemy podarować naj-
młodszym mieszkańcom K-K 
wszystko co najlepsze. 

Przygotowaliśmy dla nich sze-
reg imprez i konkursów, m.in. 
symultanę szachową z Jackiem 
Kalińskim, kryterium uliczne, 
gry, zabawy sportowe. Z myślą 
0 najmłodszych zaprosiliśmy do 
naszego miasta żabę Monikę 
1 Kuilfomao 

Chcemy, aby w tym dniu 
uśmiech nie schodził z dziecię-
cych twarzy. W związku z tym 
zwracamy się z gorącą prośbą 
do wszystkich osób, które 
1 czerwca chciałyby podarować 
choćby drobiazg naszym naj-
młodszym. Może to być symbo-
liczna torebka cukierków lub 
mała przytulanka. Chcemy obda-
rować wszystkie dzieci występu-
jące na scenie i biorące udział 
w konkursach, które odbędą się 
2 czerwca na stadionie „Ku-
źniczka". 

Szczegółowych informacji 
udzielą pracownicy Działu Orga-
nizacji Imprez Miejskiego 
Ośrodka Kultury w Kędzierzy-
nie-Koźlu, pod nr tel. 83-40-57. | 

ARKA 

„Semafor" raz jeszcze 
W poprzednim numerze JNG 

kierowniczka klubu „Semafor" pa-
stwiła się nad Bielinką, która to 
ośmieliła się skrytykować działal-
ność tej placówki i poczynania 
szefowej. List zainteresowanej 
wydrukowaliśmy. Przyszedł jed-
nak następny, dający świadectwo 

kolejnej nieudanej imprezie, jaka 
miała miejsce w tym klubie. Tym 
razem były to urodziny. Nie bę-
dziemy jednak listu cytować, aby 
nie przeciągać sprawy. 

Bielince się dostało, może słu-
sznie, a może nie... 

/z/ 

PZU w nowej siedzibie 
Od 5 maja PZU Zycie SA 

w K-K ma swoją nową siedzibę. 
Dotychczas klienci firmy (było 
tak przez ostatnich 5 lat) przyj-
mowani byli w ratuszu. Remont i 
adaptacja budynku przy ul. Judy-
ma 5 (aktualna siedziba) trwała 
zaś 2 lata. 

Firma zatrudnia tam 11 pracow-
ników obsługi. Są też ubezpiecze-
niowi pośrednicy. Ze względu na 

wszechobecną konkurencję, sze-
fowa oddziału nie chciała nam 
powiedzieć ile osób dotąd skorzy-
stało i korzysta z usług firmy. 
Kędzierzyński oddział PZU Życie, 
mogą odwiedzać wszyscy ci, 
którzy mieszkają na terenie byłe-
go powiatu kozielskiego. Istnieje-
my od 200 lat. Jesteśmy bezkon-
kurencyjni - dodała. 

RS. 
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Dziecka 

Dokończenie ze str. 1 

Komendant kozielskiej straży Karol Stępień i jego zastępca Zygfryd 

Steuer, otrzymali nominacje na wyższe stopnie. 

Na uroczystości obecni byli m.in. wiceprezydent Piotr Pietrzyk 

i Przewodniczący Rady Miasta Emil Matuszyk. Byl także diece-

zjalny duszpasterz strażaków, ksiądz dr Józef Urban. Uroczystość 

uatrakcyjniała orkiestra z kantonu Lozanny w Szwajcarii. 

- W roku bieżącym, po raz pierwszy w historii, kadra aspirantów 

wzrośnie o blisko 70 osób. Mamy w planie zakupienie siedmiu 

samochodów gaśniczych oraz wyposażenie wszystkich strażaków 

w bezpieczniejsze umundurowanie bojowe. W K-K jest spora grupa 

sponsorów, którą pozwala nam realizować zadania służby - powiedział 

w trakcie uroczystości Jerzy Seńczuk, komendant wojewódzki. 

. • • RS. 

W uroczystości uczestniczyli także wojewoda opolski Ryszard 
Zembaczyński (od prawej) oraz wiceprezydent K-K Piotr Pie-
trzyk i przewodniczący Rady Miasta Emil Matuszyk. 

Jeszcze nie tak dawno \ 

sio Wolkiewicz codzie^ 

mierzył grubość pokryj ( 

dowej na akwenie w Dębą 

a już za dwa tygodnie nast̂  

kolejne otwarcie sezonu le| 

niego* Stanie się to dokłada 

3 1 maja, festynem z okaj 

Dn ia Dziecka, którego 0% 

zatorem będą; WOPR, Jjir 
dzieżowy Związek ZawodoV( 

z Blachowni i Urząd Miasfe 

Otwarcie 

w Dniu 

Dyrektor inwestycyjny Firmy Zarządzającej Ma- Imprezę, wiązanką tańców, okrasił miejscowy zespół „Komes", 
jątkiem VINFI - Magna Polonia SA - Paweł Scott. Z d j ę d a : A S z o p t ó s k i . w | s f a 

W programie przewiduje sie 

gry i zabawy, przejażdżki łódka 

mi, kajakami, rowerami wodny 
mi, motorówką oraz pieczenie 
kiełbasy przy ognisku, dyskote-
kę i inne atrakcje. 

WOPR intensywnie pracuje, 

by ośrodek i kąpielisko na ten 

okres było odpowiednio przy-
gotowane. W br. mocniej 

w organizację sezonu letniego 

na Dębowej włącza się Urząd 

Miasta, poprzez finansowanie 

niektórych zadań WOPR-u, 
Dzięki inicjatywie wiceprezy-

dente I^iKJĆra lYeCrzyRa, ZOSta-
ło podpisane porozumienie 

WOPR - UM. Zapisano w nim, 

iż Urząd w części pokryje ko-

szty pracy ratownika, koszty 

paliwa do motorówek oraz za-
kup drobnego sprzętu ratowni 

czego. Planuje się uruchomie-

nie kąpieliska centralnego oraz 

kąpieliska koło „stodoły", uru 

chomienie pola namiotowego, 

sanitariatów i wypożyczalni 

sprzętu wodnego. Jeśli pogoda 

dopisze, na Dębowej powinno 

być w tym sezonie całkiem 

fajnie. 

TAI 

Znane i nieznane 

Grafiki Fuławki 

i wyzwanie 

Niezliczone ilości kwiatowych bukietów przekazały firmy sąsia-
dujące i współpracujące z BLACHOWNIĄ, a także partnerzy 
handlowi. Jeden z bardziej okazałych wręczała Anna Kornecka 
- pełnomocnik ds. systemu zapewniania jakości z Koksowni 
„Przyjaźń" w Dąbrowie Górniczej. To był ważny dzień dla pracowników ZChB i zaproszonych gości. 

4 RYTM MIASTA 

Dokończenie ze str. 1 

Osiągnięcie 

Strażackie 

święto 

JEST NASZA GAZETA 

Dębowa przed 
sezonem 



Składy osobowe Obwodowych Komisji do spraw referendum 
Komiisja Nr 1 z siedzibą 

w Szkole Podstawowej sar 13, 
ul. Stoczniowców 2„ 

Pełnomocnik: Małgorzata Rabie-
ga. Skład komisji: Barbara Malasy, 
Zdzisław Brzeziński, Jadwiga Kuś, 
Jan Traczyk, Teresa Kierepa, Boże-
na Estko, Paweł Maciej Wołowski. 

Komisja nr 2 z siedzibą 
w Spółdzielni „Rolnik SCH", 
ul. Piastowska 40. 

Pełnomocnik: Helena Małek. 
Skład komisji: Dariusz Fabiańczyk, 
Barbara Drewkowska-Ziemba, Wie-
sława Tytfa, Bernard Stroka, Barba-
ra Fabiańczyk, Brygida Zalewska, 
Tomasz Stańczak. 

Komisja nr 3 z siedzibą 
w Szkole Podstawowej nr 12, 
ul. Piastowska 38. 

Pełnomocnik: Elżbieta Jadwiszczak 
Skład komisji* Marzanna Ogórek, Hele-
na Irena Osadczuk, Bożena Styrna, Ali-
cja Gładysz, Jerzy Bartosik, Ryszard Si-
wacki, Jadwiga Go win. 

Komisja or 4 z siedzibą 
w Technikum Żeglugi Śródlądowej, 
ul. Bohaterów Westerplatte 1. 

Pełnomocnik: Brygida Makowiec-
ka. Skład komisji: Stanisław Gładysz, 
Jacek Cyprych, Danuta Wieczorek, 
Elżbieta Plutecka, Jadwiga Sozań-
ska, Krystyna Knapik, Stanisław 
Białczak. 

Komisja nr 5 z siedzibą w Ze-
spole Szkól Budowlanych, 
ul. Skarbowa 4. 

Pełnomocnik Halina Ulaszek Skład 
Komisji: wic^-oiaw Semak, Marian 
Lech, Jadwiga Rakszewska, j^r^ Wy-
socki, Janina Szczerbik, Danuta Jabłoń-

K<n>mlsłjii rir z siedziby w 
Szkole Podstawowej nr 4, ul. Kra-
sicMego. 

Pełnomocnik Piotr Woźniak Skład 
komisji: Jolanta Wyrwał, Danuta Piecz-
ko, Helena Maćkowiak, Kazimierz 
Przybyło Janusz Ratajczak, Jolanta Ste-
faniak, Danuta Starczewska. 

Komisja nr 7 z siedzibą 
w Szkole Podstawowej nr 15, 
ul. Szymanowskiego 15. 

Pełnomocnik: Tomasz Dpniacki. 
Skład komisji: Stanisław Chmielew-
ski, Maciej Marek, Julita Jasiak, 
Małgorzata Simonides, Zofia Zi-
mowska, Urszula Matuszyk, An-
drzej Magiera. 

K o m i s j a nr 8 z siedzibą w 

Szkole Podstawowej nr 14, ul. 

Kozielska. 

Pełnomocnik: Ludwika Stefano-
wicz. Skład komisji: Anna Jaświn, 
Stefan Pawlina, Jerzy Pethe, Cze-
sław Halbiniak, Leokadia Rokitnicka, 
Izabella Sternik, Stanisława Tynda -
Kura. 

Komisja nr 9 z siedzibą 
w Szkole Podstawowej nr 8, ul. Pio-
tra Skargi 11. 

Pełnomocnik: Stanisława Kopacz. 
Skład komisji: Mariola Małek, Wan-
da Adamaszek - Marek, Iwona 
Karcz, Brunon Fedyna, Urszula Sku-
cik, Krzysztof Kukla, Halina Wilgor-
ska. 

Komisja nr 10 z siedzibą 
w Szkole Podstawowej nr 11, 
Al. Partyzantów 30. 

Pełnomocnik: Urszula Gdowska. 
Skład komisji: Ewa Zielińska, Bole-
sław Marszewski, Marzena Wilczyń-
ska, Leszek Żabski, Krystyna Po-
pławska, Kornelia Durkacz, Maria 
Zielińska. 

Komisja nr 11 z siedzibą 
w Szkole Podstawowej nr 5, 
ul. Kościuszki. 

Pełnomocnik: Andrzej Szymański. 
Skład komisji: Anna Donczew, Jolan-
ta Nosal, Jan Wiącek, Piotr Dobo-
szyński, Arkadiusz Dobrzański, Aga-
ta Zajfert, Stefan Rajski. 

Komiąia nr 12 z siedzibą 
w Przedszkolu ruDiicznyni 
nr 23, ul. Wierzbowa 4. 

Pełnomocnik-. Teresa Kuchta. 
Skład komisji: Iwona Kordek, Ale-
ksandra Cichecka, Maria Tworzy-
dło, Stefan Marszewski, Edward Ry-
charski, Andrzej Zdobylak, Ireneusz 
Piskorski. 

Komisja nr 13 z siedzibą w Fi-
lii Szkoły Specjalnej - w Szkole 
Podstawowej nr 4, ul. Gajowa. 

Pełnomocnik: Zuzanna Borek. 
Skład komisji: Anna Chomik, Piotr 
Krzysztof Wołowski, Antoni Kiziak, 
Anna Uzny, Radosław Rzehak, Iwo-
na Weiser, Józefa Łempicka. 

Komisja nr 14 z siedzibą w li-
ceum Ogólnokształcącym, 
ul. Matejki. 

Pełnomocnik: Włodzimierz Rut-
kowski. Skład komisji: Tadeusz Ka-
cuga, Anna Kukolka, Katarzyna 
Molenda, Lechosław Czech, Kazi-
miera Horbaczewska, Józef Małek, 
Aldona Ogórek. 

Komisja nr 15 z siedzibą 
w Szkole Podstawowej nr 7, ul. 
1 Maja 3. 

Pełnomocnik: Krzysztof Szczu-
kocki. Skład komisji: Janina Kowal-
ska, Ryszard Robaszewski, Elżbieta 
Chmurska, Danuta Cychner, Wiesła-
wa Molenda, Daria Synowicz, Mar-
cin Popławski. 

Komisja nr 16 z siedzibą 
w Domu Kultury „Chemik", 
ul. Świerczewskiego 36. 

Pełnomocnik: Daniel Nurzyński. 
Skład komisji: Zbigniew Partyka, 
Barbara Charaś, Wojciech Kuchta, 
Walerian Sobolewski, Barbara Twar-
dosz, Franciszek Bierówka, Miranda 
Daria Osadczuk. 

Komisja nr 17 z siedzibą w 
Szkole Podstawowej nr 6, ul. 
Stalmacha 20. 

Pełnomocnik: Iwona Wąsik. Skład 
komisji: Irena Krzyżanowska, Ewa 
Pałosz, Bronisława Przybyło, Joa-
chim Stodtko, Bogdan Hariasz, Tere-
sa Grzeszczuk - Kłak, Jolanta Bąk. 

Komisja nr 18 z siedzibą w 
Szkole Podstawowej nr 9, ul. Ga-

gOJlMMia &» 
Pełnomocnik: Edmund Lichom-

ski. Skład komisji-. Mirosława Szy-
mańska, Krzysztof Kucharski, Stani-
sław Marek, Krzysztof Smaga, Gra-
żyna Sputo, Marek Galantowicz, 
Bożena Sputo. 

Komisja nr 19 z siedzibą w 
Przedszkolu nr 22, ul. 9 Maja 6. 

Pełnomocnik: Kazimiera Zawadz-
ka. Skład komisji: Zofia Szczyrska, 

Józef Dmitrowicz, Wojciech Lawiń-
ski, Irena Miedzińska, Alina Tor-
czyńska, Edward Urbanowicz, Ge-
rard Garbas. 

Komisja nr 20 z siedzibą 
w Przedszkolu nr 24, ul. Leszka 
Białego 7. 

Pełnomocnik: Barbara Sadłowska. 
Skład komisji: Agnieszka Kowalska, 
Czesław Sikora, Elżbieta Stawarz, Ja-
dwiga Grącka, Alicja Kotowska, Rena-
ta Sitek, Janina Bielecka. 

Komisja nr 21 z siedzibą 
w Osiedlowym Domu Kultury „Ko-
mes", ul. Kazimierza Wielkiego 17. 

Pełnomocnik: Artur Maruszczak. 
Skład komisji: Elżbieta Rutkowska, 
Dariusz Doran, Karina Pikulska, 
Klementyna Kisman, Bożena Borys, 
Józef Pierzak, Danuta Talik. 

Komisja nr 22 z siedzibą 
w Szkole Podstawowej nr 19, 
ul. Mieszka I. 

Pełnomocnik: Maria Szynal. Skład 
komisji: Kazimierz Chołuj, Marta Sło-
wik, Jadwiga Malinowska, Bożena Ry-
sztak, Anna Orłowska-Wiszniewska, 
Stanisława Kaczor, Jakub Bulanda. 

Komisja nr 23 z siedzibą 
w Przedszkolu nr 25, ul. Kazimie-
rza Wielkiego 17. 

Pełnomocnik: Iwona Piontek. 
Skład komisji: Ireneusz Trojniarz, 
Jadwiga Niemiec, Stanisława Ła-
źniowska, Wiesława Trefon, Krysty-
na Czubska, Jan Maliszewski, Bogu-
sław Wach. 

Komisja nr 24 z siedzibą 
w Szkole Podstawowej nr 3, 
ul. Przodowników Pracy 32. 

Pełnomocnik: Andrzej Leja. Skład 
komisji; Grzegorz Łabaj, Stanisław 
J-D-ô Uô -o Cojrm.annwcka, Violct-
ta Dąbrowska, Adelajda Chmielew-
ska, Czesława Woźniak, Zofia Zbień. 

Komisja nr 25 z siedzibą w Za-
kładowym Domu Kultury 
„Lech", ul. Wyzwolenia 7. 

Pełnomocnik: Renata Łuszczak. 
Skład komisji: Hanna Marszewska, 
Jolanta Kerner, Alfred Kaczor, Danu-
ta Sikora, Katarzyna Krut, Krystyna 
Marzec, Elżbieta Piotrowska. 

Komisja nr 26 z siedzibą 
w Szkole Podstawowej nr 18. 
ul. Brzechwy 80. 

Pełnomocnik: Genowefa Cetera. 
Skład komisji: Tadeusz Serba, Stani-
sław Chmielewski, Halina Chmiele-
wicz, Bronisława Marszałkowska, 
Józef Galla, Sabina Podcerkiewny, 
Krzysztof Ratajczak. 

Komisja nr 27 z siedzibą 
w Szkole Podstawowej nr 16, 
ul. Sławięcicka 96. 

Pełnomocnik: Franciszek Ako-
nom. Skład komisji: Adam Rajment, 
Wojciech Grzeszczuk, Henryka Ku-
biak, Helena Ciaputa, Adrian Kna-
piak, Monika Hanke, Urszula Czech. 

Komisja nr 28. z siedzibą 
w Szpitalu nr 1, ul. Roosvelta 4. 

Pełnomocnik: Maciej Barć. Skład 
Komisji: Mieczysław Dec, Anna 
Grin, Adrian Wąsik, Jan Chmiele-
wicz, Maria Święcińska. 

Komisja nr 29 z siedzibą 
w Szpitalu nr 2, ul. Dr Judyma 4. 

Pełnomocnik: Longina Opalińska. 
Skład komisji: Adam Tomczyk, Grze-
gorz Kordek, Joachim Borek, Iwona 
Gładysz, Urszula Tymcio. 

Komisja nr 30 z siedzibą 
w szpitalu nr 3, ul. Orkana 15. 

Pełnomocnik: Jan Wołowski. 
Skład Komisji: Leonard Lech, Anna 
Job, Iwona Wilgorska - Doran, Józef 
Mazur, Mariusz Sputo. 

Komisja nr 31 z siedzibą w Are-
szcie Śledczym, ul. Racławicka 10. 

Pełnomocnik Maria Bar tulą. Skład 
komisji: Krystyna Zajfert, Zbigniew 
Szymański, Romualda Fabiańczyk, Ka-
zimierz Charaś, Małgorzata Woda. 

lista rezerwowa: Anna Moskal, 
Danuta Sofińska, Józef Tofil, Łucjan 
Ratajczak, Krystyna Kukla, Aleksan-
der Piotrowski, Wiktoria Mikulska, 
Izabela Płowucka, Andrzej Łopota, 
Krystyna Smogród, Piotr Machow-
ski, Agnieszka Gołuch, Jan Zimowski, 
Sławomir Drozdziok, Ilona Kalinow-
ska, Jadwiga Bzducha, Piotr Miler, 
Janina Olkowska, Halina Skrzydlew-
ska, Grażyna Piotrowska. 

Czy prezydent ma dokąd wrócić? 
Rok nie wyrok, jakoś to przeleci. 

Potem pójdziemy do następnych 
wyborów i mam nadzieję, że będzie-
my mądrzejsi, bo wzbogaceni 
o przykre doświadczenia. Co praw-
da jedna z bardzo znanych kiedyś 
na Opolszczyźnie osób, twierdziła, 
że lepiej uczyć się na uniwersyte-
tach niż na błędach, ale przecież 
szat rozdzierać nie będziemy. 

Ostatnia sesja Rady Miasta udzie-
liła absolutorium Zarządowi. Jest to 
sukces prezydenta Borzyma i przy-
znać trzeba, ze solidnie na niego za-
pracował. Był to niewątpliwy, poli-
tyczny majstersztyk. Co do metod 
pozasesyjnego przekonywania rad-
nych oraz niemalże chirurgicz-
nych, ale skutecznych zabiegów, 
nie będę się wypowiadał. Wystar-
czy przecież spojrzeć na wynik, 
a z metodami dajmy sobie spokój. 
Doszedłem do wniosku, że Pan Pre-
zydent ze swoimi kwalifikacjami 
(nie mam na myśli, broń Boże, za-
wodowych) marnuje się w K-K Te 
umiejętności zasługują na więcej, 
czyli na stolicę i tamtejszy gar 
po...lityczny. 

Kiedy ostatnio rozmawiałem 
z jednym z radnych i ten powiedział, 
że obrzucanie jajami prezydenta 
Kwaśniewskiego to przecież zaba-
wa, zaproponowałem, że zorganizu-
ję grupę, która zrobi taką samą zaba-
wę prezydentowi Borzymowi. 
W tym momencie radny się nieco 

zreflektował, ale stwierdził zaraz, że 
to przecież też nie byłoby nic takie-
go. Ciekaw jestem do ilu procesów 
by doszło? Na to pytanie radny z pre-
zydenckiej koalicji już nie umiał mi 
odpowiedzieć. Ja nie naciskałem. 

Jeśli już przy wymiarze sprawie-
dliwości jesteśmy, to na razie mam 
dwa procesy: jeden z powództwa 
pana Borzyma, drugi (podobno) 
radnego Masalskiego. W przypad-
ku legionisty prezydenta, widzia-
łem tylko stosowne pismo, ale ofi-
cjalnie go jeszcze nie mam. Wszyst-
ko na bieżąco będę relacjonował. 
Przy okazji wiem, że prezydent Bo-
rzym ma do czynienia z prokuratu-
rą w K-K i w Opolu. Co z tego wy-
niknie, po jakimś czasie się dowie-
my i poinformujemy. 

Ależ ja jestem gaduła. Odbie-
głem, i to znacznie, od zasadnicze-
go tematu. Wracaj Szopiński do sze-
regu. Nie wiem jak wynik 50. sesji 
Rady przyjęli mieszkańcy? (Przy 
okazji - wiceprzewodniczący RM, 
Leon Piecuch wyjaśnił mi, że szam-
panem nie oblewano zwycięstwa 
pana Borzyma, ale jubileuszową 
sesję. Dzięki za informację.) 

Z pewnością, jak to w życiu, jedni ' 
obywatele przyjęli wynik głosowa-
nia z zadowoleniem, inni - z bezsil-
ną wściekłością. Absolutorium zali-
czone, znakiem tego w budżecie, 
czyli w finansach gminy wszystko 
gra. No i czego te kontrole się cze-

piają? Nie nam maluczkim wnosić 
pretensje, skoro Rada przez nas 
wybrana, w większości opowiedzia-
ła się po stronie miłościwie nam 
panującego. Kadencja nie trwa 
wiecznie, choć w tej sytuacji jest 
możliwe, że prezydent wydepcze 
sobie dożywocie. 

Gdyby jednak z woli garstki wy-
borców (tyle chodzi do urn) okaza-
ło się, że prezydent Borzym zosta-
nie jedynie panem Borzymem, to 
proszę się nie martwić. Ma dokąd 
wrócić. Mam informacje, że przed 
sesją pojawiły się ulotki o tym prze-
konujące, ale nie podpisane. Utoż-
samiano moją osobę z owym fak-
tem. Otóż nie brałem w tym udzia-
łu, bo jeśli już występuję przeciw 
prezydentowi, to robię to oficjalnie. 
Też mam zdjęcia, które wykonał dla 
mnie kolega z Warszawy, bo mnie 
szkoda było pieniędzy na wyjazd. 
Tym bardziej, że to nic zdrożnego 
postawić sobie willę. Każdy z was, 
Czytelnicy, może to uczynić. Nie 
kwalifikuje się to jako przestępstwo. 

Martwiłem się o przyszłość pre-
zydenta, ale teraz już jestem spokoj-
ny. Co prawda pan Borzym w JNG 
z 19 lutego br. pisze, że (cytuję)... 
w mieście, z którym (jak potwier-
dza praktyka) związany jestem, za-
wodowo i emocjonalnie na stałe 
(pan Borzym ma na myśli K-K). 
Później zaś mówi na ostatniej sesji 
(cytuję): Dwóch osobników pojawi-

ło się w tym miejscu, gdzie wszyscy 
wiedzą, że mieszkam... 

Chodziło o Warszawę i posesję 
przy ul. Srebnogórskiej 12. To ja już 
teraz nie wiem, ze stolycą (korekta 
- tak ma być, stolycą) jest pan pre-
zydent Kędzierzyna-Koźla związa-
ny, czy z miastem, gdzie siedzi na 
stołku. Za głupim na to, aby pojąć. 

Obiecałem, że Czytelnikom poka-
żę domek prezydencki, więc poka-
zuję. Na ten samej posesji jest je-
szcze stara chatka oraz mniejszy 
(o niebo) domek, w którym podob-
no mieszka ksiądz. Wszystko jest 
uroczo zlokalizowane, a do okien, 
z drugiej strony drogi, zaglądają 
brzozy. Daj Wam Panie - Czytelni-
cy - taką skromną posiadłość. Tym 
razem, prócz zdjęcia, nie bawię się 
w zdobywanie dokumentów, bo 
szkoda mojego czasu. Nawet gdy-
bym cokolwiek dodatkowo przed-
n i * y 

stawił, to w tym mieście, czyli w K-
K, dokumenty się nie liczą, tylko 
UKŁADY!!! 

Ilość wykrzykników pozosta-
wiam do wyboru Szanownym Czy-
telnikom. Nie napiszę, że wzorem 
jest włoska ośmiornica, bo aż tak 
źle u nas nie jest. Wszak układy są 
stabilne (do czasu), na mocnych 
fundamentach, ale nie tak znowuż 
rozległe. Kłaniam się przy tym 
wszystkim prezesom, na których w 
związku z prezydentem, tygodnik 
lokalny działa moblilizująco i jest 
zwany szmatławcem. Choć co bar-
dziej światli starają się nie używać 
tego słowa. 

Czołem kombatanci, w walce 
o lepsze jutro. O cholera, zagalopo-
wałem się. Ostatnio kombatanci 
wzięli się za bomby, ale - całe szczę-
ście - na razie nie u nas. 

A Szopiński-Wisła 
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Plener 

Tekst Jana Płowuchy wyróżniony w ubiegłorocznym 
konkursie literackim „Krajobrazy słowa" cz.II 

Dni upływały poetom beztro-
sko. Dolo zdążył się zaprzyjaźnić 
z kierownikiem gorzelni i rzadko 
opuszczał jej pomieszczenia do-
budowane do skrzydła Zamku. 
Młodzian kilka razy na dzień 
przechadzał się po wsi i pytał na 
poczcie o przesyłki. Sukiennik 
prowadził długie rozmowy o lite-
raturze ze Zbyszkiem, zaś An-
zelm nie odstępował Muzy, która 
zapewniła mu indywidualny, dość 
wyczerpujący intelektualnie i fi-
zycznie program pobytu. Które-
goś dnia usiedli po obiedzie w po-
koju Dola. Gospodarz wyciągnął 
zza łóżka litrową butelkę, pre-
zent od przyjaciela z gorzelni. 

- Trzeba coś na trawienie - wy-
jaśnił. Po kilku kieliszkach Mło-
dzian zdobył się na odwagę 
i przeczytał starszym kolegom 
wiersz napisany na cmentarzu. 

Byłem tam 
gdzie znoszą ciała ostygłe 
cmentarz 
rozsiadł się nagrobkami 
w nieskoszoną trawę 
cicho 
tylko pamięć 
odbija się echem 
między murami 
tu krowa 
wpatrzona tępo 
w soczystą zieleń pagórków 
dziś pachnie jeszcze 
trawą i ryczeniem 
jutro może 
gliną zapomnienia. 

- No i co sądzicie? - zapytał 
w oczekiwaniu na pochwały. 

- Sekretarz nie będzie zadowo-
lony, nie będzie. Nie tęgo ocze-
kuje - powiedział znający się na 
rzeczy Anzelm. 

- No cóż... niezły, tylko nazbyt 
pesymistyczny jak na twój wiek -
dorzucił Sukiennik. 

- Daj spokój chłopcze, właśnie 
zacząłem trawić - zakończył dys-
kusję nad wierszem Dolo. 

Młodzian wymówił się od ko-
lejnego kieliszka i poszedł na 
wieś. Po raz kolejny stwierdził, 
że nie wzbudza takiego zaintere-
sowania na jakie niewątpliwie 
zasłużył. Przecież opublikował 
już kilka utworów. No cóż - pomy-
ślał - ale skąd w tym grajdole 
mogą o tym wiedzieć. Bardzo go 
to bolało. Ludzie mijali poetę za-
jęci własnymi sprawami, w bajor-
ku taplały się gęsi, dzieci pędzi-
ły po drodze pchając przed sobą 
rafki z rowerowych kół. W stro-
nę geesu dwaj podchmieleni 
mężczyźni ciągnęli, zgodnie jak 
konie z jednej pary, wózek ze zło-
mem i koszem stłuczek. A z tyłu, 
trzymając się wystającej rurki 
niczym lejców, szła za nimi kobie-
ta powożąc tym oryginalnym za-
przęgiem. 

Dziś Młodzian doczekał się 
wreszcie zainteresowania swoją 
osobą. Gdy przechodził koło go-
spody siedzący przed nim wiej-
scy chłopcy parsknęli śmiechem. 
Nie zwrócił na to uwagi i nie za-
uważył, że patrzą na jego nogi. 

- Głąby jakieś - pomyślał. 
Przystanął dopiero na końcu wsi 
i usiadł pod wierzbą. Ujrzał na 
nogach kapcie Muzy, które nie-

opatrznie wzuł rozgrzany wódką 
i rozgoryczony brakiem właści-
wej reakcji kolegów na jego 
wiersz. Kapcie były granatowe 
z białym kiedyś obramowaniem, 
a używała je Muza przy sprząta-
niu pokojów. Swoje już przeszły. 
Były poplamione - wiadomo, cza-
sem trzeba było zlać po lokato-
rach podłogę wodą i zawsze coś 
się do nich przyklejało. Trochę 
go uwierały, ale idąc pomyślał, 
że to stopy spuchły mu po tych 
kilku kieliszkach. Chłopcy po-
znali kapcie, niektórym bowiem 
udawało się zakraść, pod nie-
obecność kierownika, do Za-
mku. Młodzian momentalnie 
przetrzeźwiał i opłotkami wrócił 
na Zamek. Tam tymczasem wy-
buchła afera. 

- Kto mi do k... nędzy ukradł 
tenisówki - darła się na cały głos 
Muza i przyglądała podejrzliwie 
poetom. Sprawa rychło się wyja-
śniła. Właścicielka kapci przyję-
ła przeprosiny, postukała się tyl-
ko w czoło. 

Nie chcąc darmo jeść chleba 
poeci zaproponowali, aby 
w przeddzień wyjazdu zorgani-
zować wieczór poetycki. 

- Niech wam będzie - zgodził 
się kierownik. 

- Coś się tym ludziom od nas 
należy - uzasadniali pomysł. 
Młudztan zawiesif na poczcie 
własnoręcznie wykonane obwie-
szczenie, podano też informację 
do szkoły. 

Pierwsi w świetlicy byli poeci. 
Usiedli za ustawionym na scenie 
stołem i zaczęli nerwowo przekła-
dać z miejsca na miejsce kartki 
i gazety z wierszami. Tylko przed 
Sukiennikiem leżało kilka tomi-
ków. Brakowało jeszcze Dola. 

- Pewnie stracił rachubę 
i przysnął w gorzelni - zatroskał 
się Anzelm. Dolo jednak nie za-
wiódł. 

- Piję kruca to świństwo, a do-
tąd nie przyjrzałem się żadnej 
porządnej gorzelni. Asystowa-
łem wprawdzie kilka razy woj-
skowym emerytom jak pędzili 
bimber na działkach. Mocne to 
było, ale w smaku zajzajer, nie to 
co tu - wyjaśnił. Z butelki, którą 
miał za pazuchą wyciągnął pa-
pierowy korek, rozpostarł i poło-
żył przed sobą. 

- Nie wziąłeś więcej wierszy? 
- zapytał Sukiennik. - Po co, my-
ślisz że komuś to zrobi różnicę... 

- No dobrze, tylko nie chuchaj 
na Młodziana bo pogubi rymy. 

Sala zaczęła się zapełniać. Naj-
pierw parami weszli najstarsi 
uczniowie miejscowej szkoły 
z jej kierownikiem - Kubasem, 
później pojedynczo pracownicy 
gospodarstwa i mieszkańcy wsi, 
którzy chcieli przyjrzeć się z bli-
ska jak wyglądają żywi poeci. 

Po kwadransie rozpoczęło się 
czytanie wierszy, najpierw 
z wcześniejszego dorobku, 
później powstałych we wsi. Na 
początku po każdej prezentacji 
rozlegały się oklaski, wreszcie 
zapanowała senna cisza. Ożywił 
ją na chwilę Młodzian, gdy nie 
pytając starszych o zgodę wystą-
pił z dodatkowym wierszem. 
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Płonie ognisko i szumią knieje... 

Dyplomy Honorowe Wojewo-
dy Opolskiego - przyznano 
27.08.1977 Komendzie Hufca oraz 
Januszowi Płowusze „za aktyw-
ną działalność na rzecz rozwoju ru 

i ft 

- konkursy na grafikę (ex-libris, 
życie obozowe), 

- konkursy fotograficzne i pla-
styczne, 

- harcerskie spotkania z poezją 
i piosenką, 

- konkursy folklorystyczne 
(wieniec żniwny, pisanki, Marzan-
ny), 

- spotkania z twórcami (poetą 
Tadeuszem Soroczyńskim, dzien-
nikarzem Antonim Weigtem, 
prof. Dorotą Simonides, prof. Mi-
chałem Lisem i miejscowymi ani-
matorami kultury). 

Harcerska Służba Granicz-
na - w lttoi powołano Inspekto-
rat HSG na czele z Ireneuszem 
Lechem oraz Krąg Instruktorski 
„Granica", liczący ok. 20 osób. 
Drużyny HSG: 5 DH, 17 DH, 
18 DH i 25 DH współpracowały 
ze strażnicą WOP w Konradowie. 
Inspektorat organizował corocz-
nie Zimowe Manewry Dużyn 
HSG. W 1982 za zorganizowanie / 
zgrupowania obozów wędrow-
nych szlakiem strażnic WOP „Su| 
dęty", zajął I miejsce w kraju 
Oprócz komendanta Inspektorat 
tu w działalności tej wyróżnili się* 
m.in. Urszula Imjdłek, Danuta 
Oleaczek, Kry&yna Siwaków-
ska, Dariusz ^chalewski . Za-
dania HSG realizowały rówrtież 
obozy stałe Hfcfpa w Mi 
górzu, współpracując z miejsco-
wą placówką WOP Harcerze zdo-
bywali plakietkę „Przyjaciel 
WOP". 

Harcerze współgospodarza-
mi osiedla - organizowany od 
1973 konkurs Centralnego Związ-
ku Spółdzielni Budownictwa Mie-
szkaniowego i GK ZHP dla dru-
żyn i szczepów działających 
w miejscu zamieszkania. Szczepy 
XXIV, i XXX kilkakrotnie zwycię-
żały w województwie i wyróżniały 
się na szczeblu centralnym. 
W 1976 przewodniczący Zarządu 
CZSBM Stanisław Kukuryka 
przesłał na ręce Prezydenta Mia-
sta Waldemara Dereja, list gra-
tulacyjny z zawiadomieniem 

0 przyznaniu szczepom środowi-
skowym środków na zakup sprzę-
tu obozowego, turystycznego 

1 sportowego. 

„Harcerz jest przyjacielem 
przyrody" - poradnik dla druży-
nowych. Wydany w 1986 przez 
Komendanta Hufca i Miejską 
Radę Przyjaciół Harcerstwa 
w związku z Alertem Naczelnika 
„Zdrowa przyroda - zdrowy czło-

Instruktor - senior ZHP - ty-
tuł wprowadzony w 1982 dla in-
struktorów, którzy ukończyli 
55 rok życia, a ich staż służby in-
struktorskiej nie był krótszy niż 
25 lat. Tytuły otrzymali - Tadeusz 
Chmielewski, Józef Jaksiewicz, 
Stanisław lipiński i Józef Woj-
tuś. 

,Jeden ze 100 tysięcy" - ple-
biscyt organizowany przez redak-
cję „Motywów" i GK ZHP. 5 mar-
ca 1985 jury plebiscytu spośród 
108 zgłoszonych sylwetek wybit-
nych instruktorów wybrało 
laureatów a wćr/̂ rł ni^h 

MalajKę. Wręczenie dyplomu 
odbyło się w przeddzień VIII Zja-
zdu ZHP. 

Konkurs fotografii harcer-
skiej - organizowany przez Klub 
Filmowy „Harcfilm" działający 
przy Komendzie Chorągwi w Kra-
kowie. W II edycji konkursu 
(1987) pn. „75-lecie ZHP" pierw-
szą nagrodę za zestaw zdjęć Wład-
ka Planetorza zdobył Jan Opiłka,, 
Ten sam autor w III edycji 
„Obrzędowość harcerska" zdobył 
drugą nagrodę (pierwszej nie 

przyznano), a Komenda Htifca zo-
stała wyróżniona za liczny udział 
w konkursie (autorzy - wycho-
wankowie laureata). 

Konkurs miejsc pamięci na-
- na apel Muzeum Mar-

lyrologU w Oświęcimiu, harcerze 
z XVIII Szczepu opracowali 
w 1975 Kronikę Miejsc Pamięci w 
K-K> Sfotografowano wszystkie 
pomniki i tablice pamiątkowe 
oraz opatrzono je metrykami za-
wie&jącymi informacje o autorze 
promtu, wykonawcy, dacie od-
słgplcia V tradycyjny chŚroczy-
stościach związanych z obiektem. 

l iga drużyn - kontynuacja ry-
w a l i z a c j ą ^ Drużyny Sztanda-
rowej l&fea. Pierwsza edycja roz-
poczęła Mę we wrześniu 1993. Ce-
lem akcji była aktywizacja drużyn 
harcerskich, integracja środowi-
ska, stwarzanie motywacji do 

stępowy na medal", a członkom 
zastępu odznaki „Zastęp na me-
dal". Wśród wyróżnionych znale-
źli się: E l żb ie ta Karpińska 
(1976), Szymon Schab (1978), 
P io t r Brodaczewsk i (1979) 
i Ewa Kochalska (1980). 

Olimpiada wiedzy technicz-
nej - jedna z form upowszechnia-
nia wiedzy technicznej wśród mło-
dzieży szkolnej. Po raz pierwszy 
olimpiadę przeprowadzono 
w 1975, a w fin^ neutralnym zna-
ła 7* W Zbigniew Kapela z XX 
Szczepu. W1976 pier wsze miejsce 
i*/ kroju JAs/ąl i£eIIMlulv2 

zXVZlf Sz^cyu, w IfrrzwycięZy t 
Marek Wo|ciechowski, a Hen-
ryk Małek zajął 6 miejsce (obaj 
z XX Szczepu). W 1978 ponownie 
zwyciężył Marek Wojciechowski, 
a 7 miejsce zajął Krzysztof Matu-
siewicz z XVIII Szczepu. W 1983 
zwyciężył Ryszard Wiśmowski 
z XXX Szczepu. W XX Szczepie ist-
niał klub specjalnościowy wiedzy 
technicznej, który w 1978 wprowa-
dził do finału wojewódzkiego 
17 swoich członków. 

Operacja „Bieszczady - 40" 
- centralna akcja programowa 
ZHP, realizowana od 1974. Jej ce-
lem była praca na rzecz regionu 
bieszczadzkiego, oraz poprawa 
warunków uprawiania turystyki, 

omenda Hufca zapewniała opie* 
LTIÓW dla turystów stanicy Cho* 

rgwi Opolskiej w latach: 
1979 - komendant Antoni Wi-

śniowski (80 uczestników) 
1980 - komendant Antoni Wi-

śniowski (80 uczestników) 
1981 - komendant Józef Kalet-

ta (55 uczestników) 
1982 - komendant Antoni Wi-

śniowski (55 uczestników). 
Za trzykrotne zaliczenia operacji 

(wykonanie w czasie turnusu pr&c 

określonej wartości) wojewoda 

krośnieński wyróżnił odznaką „Za-
służony Bieszczadom": Małgorza-
tę Adamiec, Krzysztofa Bart-
kowskiego, Andrzeja Cebulę* 

™ a d S ' „ Ż ° U r h 0 W e 8 ° ^ ^ a Głowanię, Jacka Co-

25 SDH „Factum" i fiSH Sztwiertnia, Małgorzatę S^ 
r a b a t " , i l T m f / T ^ Z w " ! ^ W i ę C k 3 f 

im. Jana Jaworowego przed 57 I T Z ^ ' J S ^ i 
DH „Amfidrom" i 36 DH ffi * * * 
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Ludzie listy piszą 

Anonim z peselem 
Wiele tzw. spraw powszednich 

może tzw. przeciętnego człowie-
ka mocno zdenerwować. I często 
denerwuje. Kiedyś można było 
zwrócić się ze skargą do partii, 
która sprawowała tzw. kierowni-
czą rolę. Dziś nie ma takich moż-
liwości. Ludzi ponoszą tzw. emo-
cje, opanowuje tzw. zawiść i pi-
szą... listy. Aczkolwiek nie za-
wsze się pod nimi podpisują. A 
listy bez podpisu to tzw. anonimy. 

- Dlaczego tak zwane? - zapyta 
w tym momencie uważny czytel-
nik. 

Ano chociażby dlatego, że 
treść tych właśnie anonimów jest 
zwykle wnikliwie rozpatrywana 
przez adresatów. Podczas tzw. 
analizy zazwyczaj nie docieka się, 
kto jest autorem i nadawcą. Ba, 
nie konfrontuje się nawet opisy-
wanej anonimowo rzeczywistości 
z autentycznymi realiami po-
przez choćby wizję lokalną, itp. 
Treść anonimowych informacji 
pociąga jednak za sobą określo-
ne reperkusje, często dotkliwe 
dla opisywanego tzw. bliźniego. 

Oto dwa przykłady tzw. naj-
świeższej daty. 

Na dyrektora jednej ze szkół 
podstawowych K-K wpłynął do 
tzw. władz lokalnych tzw. ano-

nim. Nikt nie pokusił się o wyja-
śnienie wiarygodności zawar-
tych w nim zarzutów. Anonim 
stał się przyczyną podjęcia decy-
zji ogłoszenia konkursu na stano-
wisko dyrektora tej szkoły. Na 
urzędnika wysokiej rangi Urzędu 
Miasta K-K także wpłynął tzw. 
anonim z tzw. zarzutami. Nikt 
z adresatów nie wyjaśnia ewentu-
alnej prawdziwości lub nie tzw. 
zarzutów wobec opisanego urzę-
dnika, a już tym bardziej nie 
zwraca się do grafologa o ustale-
nie autorstwa niepodpisanego 
donosu. Zapewne nie ma na to 
ani czasu, ani środków. Urzędnik 
wprawdzie uważa, że nie pozwo-
li sobie na tzw. zarzuty zawarte 
w tzw. anonimie, ale w świado-
mości jego przełożonych zarzuty 
te (już nie tak zwane) „osiedliły 
się" na tzw. dłuższy okres czasu. 

Od czasu do czasu telewizja 
publiczna przekazuje oficjalne 
stanowisko tzw. władz central-
nych o tym, że anonimy w na-
szym kraju nie będą rozpatrywa-
ne. Jest to kolejna wersja tzw. 
prawdy, że władza jak mówi, że 
nie będzie... to mówi. Rozumuje 
tak zapewne większość urzędni-
ków w różnych instytucjach 
i wnikliwie czyta anonimy. 

Często nawet nie ukrywa się 
tego procederu. 

Podczas narady dyrektorów 
szkół przed czterema laty, która 
odbywała się w K-K, jej uczestni-
cy usłyszeli, że „anonimy będą 
rozpatrywane, gdyż są one rów-
nież cennym źródłem informa-
cji". Zabrzmiało to nieco złowie-
szczo, aczkolwiek i zachęcająco 
według znanego porzekadła „ Jak 
myślisz - nie mów, jak mówisz -
nie pisz, a jak piszesz - to się nie 
podpisuj..." Sieją więc tzw. auto-
rzy tzw. anonimów wiatry, ale 
przysłowiowych burz nie zbiera-

ją. W obecnej współczesnej dobie 
nikt nie próbuje nawet identyfi-
kować charakteru pisma np. z 
podwładnymi opisywanego w 
anonimie. Nikt nie ustala także 
prawdziwości podanych informa-
cji, czy zarzutów. Nie ma na to 
pewnikiem tzw. przyzwolenia 
społecznego. Dlaczego zatem nie 
ma możnaby wprowadzić zwy-
czaju (wg zasady tzw. kroku do 
przodu) składania pod treściami 
tzw. anonimów podpisów w for-
mie np. numerów - pesel, nip, 
paszportów. Nie byłoby to trady-
cyjne podpisy, a jednak informo-
wałyby kto zacz, ten autor tzw. 
anonimu. Złożyłeś tzw. autorze 
tzw. anonimu swój podpis tzn. 

np. pesel i już masz należyte sa-
mopoczucie, a nawet śpisz spo-
kojnie. Nikt przecież nie będzie 
się fatygował i identyfikował 
twego numeru z bliższymi dany-
mi o tobie. 

W przyszłości jednak, gdy zaj-
dzie potrzeba wylegitymowania 
się przykładami tzw. walki o tzw. 
lepsze jutro, będziesz mógł oka-
zać tzw. anonimy, z cyfrowymi 
podpisami - jak przystało na kom-
puterową epokę. 

Na tzw. wszelki wypadek ni-
niejszy tekst podpisuję podpisem 
zaproponowanym wyżej. 

48072303452 
(imię i nazwisko 
znane redakcji) 

Dwa dni w stolicy 
Uczniowie klasy VI F, SP 19 

w K-K, w dniach 23-24 kwietnia 
odwiedzili Warszawę. Stało się to 
po wielkich staraniach jednego 
z rodziców pana Mieczysława 
Ferdzyna i posła na Sejm Krzy-
sztofa Wiechecia. W programie 
wycieczki było bardzo dużo atrak-
cji. Pierwszoplanową-zwiedzanie 
gmachu Sejmu w towarzystwie 
pana posła. 

- Wielu z nas było tam po raz 
pierwszy w życiu - mówi wycho-

wawca klasy Szymon Mołdawa. 
Spotkaliśmy bardzo dużo ludzi 
z pierwszych stron gazet. Dowie-
dzieliśmy się jak działa system 
głosowań w Sejmie. Na zakończe-
nie wizyty dostaliśmy plik folde-
rów i zdjęć z Sejmu. Na tym nasza 
wycieczka się jeszcze nie skoń-
czyła. Następnymi etapami było: 
zwiedzanie Muzeum WP, wjazd 
na górne piętro Pałacu Kultury, 
Łazienki, Wilanów, metro. Na za-
kończenie wycieczki zwiedziliśmy 

międzynarodowe lotnisko „Okę-
cie". W drodze powrotnej do domu 
dzieci bardzo miło rozmawiały 
o wszystkich zwiedzanych miej-
scach. Sądzę, że ta wycieczka zosta-
nie bardzo długo w ich pamięci. 

My dzieci, chciałybyśmy za po-
średnictwem prasy podzięko-
wać panu Janowi Faberskiemu 
za oprowadzanie nas po Warsza-
wie. Ten pan nie żałując własnego 
czasu, choć nie ma go wiele bo 
jest sekretarzem redakcji gazety 
„Dar Krwi", spędził z nami całe 
dwa dni. Dziękujemy też wszyst-
kim, którzy przyczynili się do 
zorganizowania tego udanego 
wyjazdu. 

Dzieci z klasy VIF 

Mieszkańcy Soest mają wie-
lu przyjaciół w Polsce, ale 
szczególnie dużo w Kędzierzy-

mie-Koźlu. Są więc zadowoleni, 
że rozpoczęła się współpraca 
pomiędzy gazetami, Soester 
Couramt i HVG„ Raz w miesią-
cu przekazywane będą infor-
macje o życiu tych miast, 
o kulturze, muzyce, sporcie -
czyli wszystko co może być in-
teresujące dla mieszkańców 
obu grodówo Bez polityki. 
Dzisiaj - pierwsze wiadomości 
z Soest, 

Urodziny 
Szkoła im. Księcia Aleksandra, 

oraz gazeta obchodzą w tym roku 
jubileusz 75 lecia - ciągle młode! 

Gazeta nosi się z zamiarem prze-
kazania szkole zimnych gratulacji. 
Dlaczego? Wszystkie dzieci (220) 
otrzymają lody. 

W tym roku gazeta chciałaby zrobić 
jeszcze jedną niespodziankę. Przygo-
towuje duży festyn sportowy. Mecze 
piłki nożnej, siatkowej, koszykówki jak 
również zawody lekkoatletyczne. 

Drużyny sportowe klubów wraz 
z przedsiębiorcami organizują po-
noć niespodziankę także dla gazety, 
z okazji 75-lecia. Ale co to będzie -
zobaczymy. 

W Soest nie ma szpitala. Jest 
tylko centrum medyczne Molen-
dal działające na zasadzie szpita-

Video w Centrum 
la dziennego dla potrzebujących. 
Pacjenci przebywają w nim tylko 
w dzień, na noc muszą iść do do-
mów. Szpital ten jest zaopatrzony 
we wszystko, co niezbędne 
w lecznictwie. Dla dzieci z me-
dycznego centrum zakupiono vi-
deo - szafę. Czekanie oraz kuracja 
przy takim sprzęcie są znacznie 
przyjemniejsze. Oglądając Donal-
da Duck'a, Mickey Mous'e oraz 
wiele innych bajek czas szybciej 
biegnie. 

W1945 roku - 5 maja, zakończy-
ła się druga wojna światowa. Bar-
dzo dużo ludzi na niej zginęło. 
Oddanie pamięci poległym w Ho-
landii przypada na 4 maja. O go-
dzinie 20.00, na dwie minuty 
wszystko zostaje wstrzymane. 
Żadnych rozmów, żadnej muzyki, 
telewizji. Zatrzymują się auta, 
oraz pociągi. Czas ten poświęco-
ny jest tylko i wyłącznie pamięci 
zmarłych w czasie wojny. Również 
w Soest mieszkańcy miasta oddali 
hołd nie tylko Holendrom, ale 
i Polakom oraz innym poległym 
na całym świecie. 

Mandat dla łobuziaków 

Dwa wspaniale stare kościoi 
Piotra i Pawła zbudowane ok 
1260 roku wymagają remontu 
Aby nie zrujnować tak dostojnyc 
zabytków rozpoczęto remont o 
stawiania rusztowań. Dwaj kilki 
nastoletni chłopcy uznali, że je 
to interesujący plac zabaw. Policj 
również była w pobliżu i wlepił 
mandat. Dlaczego? Przecież ni 
złego nie zrobili. Może i nie, al 
podczas zabawy... zaklinowali si 
na tych rusztowaniach. 

Z Soest dla JNG Bert Krijgt 

AUTORYZOWANY DEALER 
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U L . M A T E J K I 6 , 4 7 - 2 2 0 K - K O Ź L E , I P I Ę T R O 
T E L . / F A X : 8 1 0 - 3 9 8 , T E L . : 8 1 1 = 6 2 5 

KOMPUTERY ^OPROGRAMOWANIE 
a r RASY FISKALNE ś t SERWIS 

SIECI KOMPUTEROWE INTERNET 

ZAPRASZAMY 

Prezent 
z Everestu 

Zapraszamy po raz kolejny, do 
wzięcia udziału w zabawie, której 
nagrodą główną jest lodówka ufun-
dowana przez Everest, sklep PHU 
mieszczący się przy ul. Damrota 44. 
Czytelnik, który zbierze największą 
ilość kuponów stanie się właścicie-
lem tego cennego sprzętu gospo-
darstwa domowego. 

W razie gdyby kilka osób przesła-
ło identyczną ilość, przeprowadzi-
my komisyjne losowanie. Kupony, 
wszystkie w jednej kopercie, należy 
przesłać do redakcji w terminie do 
30 czerwca. 

Życzymy powodzenia. 

Chłodziarko-zamrażarki 
ufundowana 

przez 
PHU 

EVEREST 
SPÓŁKA CYWILNA 

47-220 Kędzierzyn-Koźle 
ul. Damrota 44-48 

tel. 83 51 79, tel./fax 83 58 33 

KASZA Nagroda w konkursie 
JNG. Termin: 
30 czerwca br. Zbieraj 
kupony, a zostaniesz 
właścicielem 
wspaniałego prezentu. 

JEST NASZA GAZETA 

Dzieciaki na wycieczce 
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Weekend pełen atrakcji 

Majowe 
świętowanie 

Wśród atrakcji przygotowanych dla mieszkańców 
miasta na pierwszy świąteczny długi weekend, znala-
zły się także festyny. Jeden odbył się 3 maja w okolicach 
domu kultury i restauracji „Lech". Ponieważ pogoda 
dopisała, więc i uczestników było sporo. Podczas festy-
nu można było nie tylko coś zjeść i wypić, ale także po-
słuchać dobrej muzyki na żywo, wygrać parę sympa-
tycznych nagród w przeróżnych konkursach. W jed-
nym z nich (widoczny na zdjęciu) panie demonstrowa-
ły swoje umiejętności w... opróżnianiu butelek z napo-
jem gazowanym. Było także coś dla panów i dzieciaków. 

Dwa dni wcześniej, w tym samym miejscu, odbył 
się koncert big - bandowego zespołu. Pogoda tym ra-
zem nie była zbyt przychylna. Co prawda nie pada-
ło, ale było szaro-buro i obsługa z restauracji „Lech" 
nie zdecydowała się nawet na wystawienie stolików 
z parasolami, nad czym ubolewali trochę uczestnicy. 

W ramach majowych szaleństw zaserwowano w 
Blachowni także dwa filmy - jeden bezpłatnie. Była 
to „Małpa w hotelu", za sprawą której kino „Lech" 
przeżyło prawdziwą inwazję. 

Świętowano także w Zaciszu. Przy kościele św. 
Floriana zorganizowano festyn z okazji święta stra-
żaków, chemików i hutników. Były przy tej okazji 
pokazy straży pożarnej, mecz piłki nożnej pomiędzy 
strażakami a księżmi, zabawa taneczna i szereg in-
nych, typowo festynowych atrakcji. 

Migawki z obu festynów można obejrzeć za sprawa 
autorów zdjęć: Marcelego Popka i Ireny Długosz. 

Z. Wisła 

W nietypowy, bo znacznie wydłużony weekend na 
początku maja, mieszkańcom naszego miasta zaofe-
rowano różnorodne formy spędzenia wolnego czasu. 

W MOK przy ulicy Skarbowej w Koźlu zorganizo-
wano „Majówkę '97*. W programie przewidziano 
m.in. występ iluzjonisty oraz szereg konkursów 

Czarodziejskie 
sztuczki 

i zabaw z udziałem dzieci. Mimo, iż pogoda nie za-
chęcała do spacerów 1 maja, w sali tanecznej MOK 
pojawiła się niewielka grupka rodziców z pociecha-
mi. Zabawy prowadził duet z Katowic. Przygotowa-
nie i sposób prowadzenia imprezy pozostawił wiele 
do życzenia. Można było zauważyć wyraźny brak do-
świadczenia w pracy z dziećmi. Nieodpowiednie na-
głośnienie (decybele!), za dużo tekstów, niezrozu-
miałe słowa i brak kontaktu z młodą widownią - tak 
w skrócie można scharakteryzować ten występ. 
Dopiero prezentacja magicznych sztuczek przez za-
wodowego iluzjonistę zainteresowała, zarówno doro-
słych jak i dzieci. Artysta zadbał o aktywne uczestnic-
two widowni, o nastrój, rekwizyty, strój, itp. Potrafił 
sam zareagować na nieodpowiednie zachowanie nie-
których małolatów. Zrobił na uczestnikach imprezy 
bardzo dobre wrażenie. Na przyszłość należałoby 
angażować do tego typu imprez, takich właśnie pro-
fesjonalistów o odpowiednim image, a nie ludzi przy-
padkowych, nie posiadających doświadczenia. 

Anna Penkala 
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Piękna zielona Wyspa., 
Miejsce niedzielnych spa-
cerówo Zabytkowy park, 
otoczony prastarą czci-
godną Odrąe I konie0 
Dużo koni, stado wolnych 
ogierów* Harmonia, ruich, 
źycieooo któż dzisiaj tak po-
strzega teren pomiędzy 
dwoma mostami w Koźlu? 

Przełom lat osiemdziesiątych, 
to okres w którym wiele się koń-
czyło i również wiele zaczynało. 
Wtedy to, mniej więcej, zakończy-
ły się świetne lata Stadniny Koni 
na Wyspie w K-K 

To tutaj właśnie kiedyś prowa-
dzono hodowlę ogierów. Mieścił 
się tutaj także ludowy Klub Jeź-
dziecki, który swego czasu zdo-
był nawet mistrzostwo Polski Po-
łudniowej. To na Wyspie właśnie, 
odbywały się liczne konkursy sko-
ków przez przeszkody, ustawiano 
świąteczne trybuny, za którymi 
gościli „zasłużeni" oraz oficjele, 
władze miejskie i społeczne. 

Po krachu 1989 roku, ogiery 
sprzedano. Siedem przestron-
nych stajni i zaplecze, zaczęło zio-
nąć pustką. Upadek następował 
stopniowor Jerr ze smutną konse-
kwencją. W miejsce pięknych 
koni sportowych pojawWy „\&a-
cze produkcyjne". Z ich krwi po-
bieranej sukcesywnie, sporządza-
ne są ponoć cenne leki. 

Jak się okazało, los stadniny 
choć wydawać się mogło przesą-
dzony, nie był jednak obojętny 
przynajmniej kilku fascynatom. 
Z całą pewnością do nich należy 
pani Małgorzata Fabeck, właści-
cielka firmy „Pony". 

- Pierwsze kroM jeździeckie 
stawiałam właśnie tutaj, na 
Wyspie, Miałam okazję uczest-
niczyć w zajęciach istniejącej 
wówczas szkółki jeździeckiej. 
Od tamtej pory konie towarzy-
szą w moim życiu od blisko 17 
lat. Tak było w czasie studiów. 
Moja miłość do nich nie zosta-
ła przerwana nawet wtedy, gdy 
przez konia w pewnym okresie 
zmuszona zostałam do prze-
rwania nauki. Potem wszystko 
się skończyło dobrze. Magiste-
rium,, dzieci - to przerwy 
w pracy z końmi 0 Moim marze-
niem od zawsze* było aby mieć 
w praysdości swoje konie... 

Marzenie pani Małgorzaty speł-
niło się wtedy, gdy przypadkowo 
natrafiła na ogłoszenie o sprzeda-
ży dwóch małych kucyków. Do-
skonałym mieszkaniem dla nich 
okazała się jedna z siedmiu stajni 
na „opuszczonej" Wyspie. Pomysł 

0 założeniu własnej szkoły jeź-
dzieckiej zaczął się realizować. Po 
pewnym czasie - kolejny zbieg 
okoliczności i okazja zakupienia po 
przystępnej cenie dwóch dużych 
koni, i to w dodatku po czystej 
krwi ojcu arabie. Tak powstała fir-
ma „Pony" - szkoła jazdy konnej. 

- Lutek i Lorenc, to bardzo 
fajne koniki. Spokojne, miłe 
1 w miarę żywe. Nie takie, że 
bez bata się nie ujedzie - doda-
je pani Małgorzata. 

Wędrujące listy 

Konie są zwierzętami o bardzo 
wysokiej inteligencji. Posiadają 
świetną pamięć. Odnosi się to za-
równo do sytuacji nieprzyjem-
nych, kiedy stała się im krzywda, 
jak również i tych miłych, gdy 
zostały nagrodzone. Koń jest 
zwierzęciem posiadającym cechę 
sprawdzania człowieka. Jest 
szczery, nie kłamie, nie oszukuje, 
nie jest fałszywym pochlebcą. Je-
żeli tylko człowiek tego chce, 
może stać się jego prawdziwym, 
oddanym przyjacielem. 

- Myślę o rozwinięciu 
w przyszłości swojej szkoły. 
Chciałabym, aby ludzie przy-
chodzili do niej z przyjemno-
ścią. Aby chcieli nie tylko po-
jeździć, ale również spotykać 
się na rozmowach, wspólnie 
zorganizować spotkania towa-
rzyskie przy ognisku. Może 
kiedyś uda się urządzić zawo-
dy rekreacyjne dla ludzi - aby 
w choć małym stopniu była 
okazja sprawdzenia się, dla 
swojej własnej satysfakcji, 
a nie dla wyczynu. Chciałbym 
organizować rozmaite rajdy, 
wyjazdy poza teren Wyspy. 
Kucyki odwiedziły przedszko-
le nr 13, z okazji pierwszego 
dnia wiosny, duże konie mają 
za sobą wyjazd poza stadninę 
(4 maja). 

W wielu dziedzinach życia, co-
raz częściej przekonujemy się 
o tym, że człowiek osamotniony 
w swym działaniu niewiele może 
osiągnąć. Tak było i w przypadku 
pani Małgorzaty, która oprócz 
swojej życiowej pasji ma przecież 
inne obowiązki. Dom, rodzina, 
praca, wychowanie trójki dzieci. 
Osobą, która mocno włączyła się 

do pracy, nad ożywieniem działal-
ności na Wyspie, jest pani Barba-
ra Kowalska. 

- Pierwsze kroki jeździeckie 
stawiałam właśnie w Koźlu. 
Potem we Wrocławiu, Pru-
dniku. Gdy zauważyłam ogło-
szenie o szkole jazdy „Pony", 
postanowiłam uczestniczyć w 
zajęciach. Zostałam na stałe. 
Spodobały mi się koniki, oraz 
dzieci, które tutaj przycho-
dzą. Są one pełne entuzjazmu, 
radości. Chęci nauczenia się 
jazdy konnej są jakby większe 
niż u dorosłych. Zawsze 
podobała mi się obserwacja 
tego jak się dzieci uczą, jak 
powstaje związek między 
nimi, a końmi. Kontakt z ko-
niem to nie tylko jazda, ale 
również wielka nauka odpo-
wiedzialności, samodyscypli-
ny, punktualności. Jazda kon-
na pozwala dzieciom się od-
naleźć, zniwelować nieśmia-
łość, dodać odwagi. To nie-
zwykła nauka wychowawcza. 
Należy tutaj myśleć nie tylko 
o sobie, ale również, 
a może przede wszystkim, 
o koniu - czy się dobrze czu-
je, czy mu coś w czasie jazdy 
się nie stało itp. 

W planach szkoły jazdy w przy-
szłości jest również zajęcie się 
coraz bardziej popularną w Pol-
sce hipoterapią, czyli terapią za 
pomocą jazdy konnej - dla osób 
z porażeniami kończyn, z zespo-
łem Downa. To jednak przy-
szłość. Póki co, cieszmy się 
z tego co już jest. I wybierając się 
na Wyspę, nie zapominajmy 
o kostkach cukru! 

Adam Oronowicz 

Rozmowa przy okienku starszej 
pani z pracowniczką poczty. 

- Proszę pani dlaczego wysłany prze-
ze mnie list do rodziny, wrócił się? 

- Bo nakleiła pani stare znaczki. 
- Ale ja te znaczki kupiłam u was 

i za nie zapłaciłam. 
- Było ogłoszenie, że znaczki 

o takich nominałach tracą waż-
ność z końcem minionego roku. 

- Przecież pieczątka na kopercie 
mówi, iż jest zaniżona opłata, a nie 
nieważne znaczki. 

- Chyba osoba sortująca listy 
pomyliła stemple. 

- Zostałam okradziona przez 
pocztę z pieniędzy i ważnej infor-
macji dla rodziny. 

- Bardzo mi przykro. 
Od podsłuchującego 
Pani petentko, proszę się cie-

szyć, iż nie zarządali dodatkowej 
opłaty za dostarczenie zwrotnej 
przesyłki i że zwrócony lisy dotarł 
do pani. Przecież, wyrzucony do 
kosza, mógłby doprowadzić do 
wojny domowej. Poczta, to swego 
rodzaju państwo w państwie. Nikt 
z nią nie wygra... 

TAW 

Parkingi w mieście 

Mały zysk, duży kłopot 
K-K jest bardzo specyficznym 

miastem. Parkingi w mieście są 
bardzo rozrzucone, trudno więc 
je utrzymać. Bieganie po wszyst-
kich ulicach, uliczkach wymaga 
co najmniej kilku osób - mówiono 
na ostatnim posiedzeniu Komisji 
Oświaty, Kultury i Kultury Fi-
zycznej Rady Miasta, która mię-
dzy innymi debatowała nad reali-
zacją Uchwały Rady w sprawie 
opłat za parkingi. 16 kwietnia pod-
jęto decyzję, że od 1 maja opłaty 
wzrosną. Tak też się stało. Przy-
pomnijmy, kierowcy za godzinę 
parkowania płacą teraz 50 groszy, 
każda następna godzina kosztuje 
złotówkę, a miesięczna opłata 
abonamentowa - to teraz wydatek 
w wysokości 15 zł. Te podwyższo-
ne opłaty pobierają już od zmoto-
ryzowanych Kędzierzyńsko-Ko-
zielski Automobilklub i Towarzy-
stwo Sportowe Odra. Robią to jed-
nak nielegalnie bowiem w mie-

ście nie ma tablic aktualnie infor-
mujących o podwyżkach - mówio-
no też na posiedzeniu komisji. 
Dotychczas opłaty były żenująco 
niskie. Automobilklub zwrócił się 
więc z prośbą do MZD o umorze-
nie powstałych w związku z tym 
długów. 

Wiceprezydent miasta Piotr 
Pietrzyk poinformował, że Za-
rząd Miasta umorzył 50 proc. na-
leżnych opłat, a pozostałe 50 roz-
łożono na raty, z terminem zapła-
ty do końca tego roku. 

- Są stworzone optymalne wa-
runki, aby kwietniowa uchwała 
Rady Miasta mogła być realizowa-
na - dodał wiceprezydent. 

W czerwcu MZD ma przygoto-
wać analizę realizacji tej uchwały. 
Wtedy to też Zarząd Miasta zasta-
nowi się nad tym, czy pobierania 
opłat parkingowych nie powie-
rzyć komuś innemu. 

P.S. 
Matury '97 

Kochaj to cierpieć 
Na Opolszczyźnie do egzami-

nów maturalnych przystąpiło 
prawie 9 tysięcy abiturientów ze 
wszystkich szkół średnich. Te-
maty z języka polskiego, po raz 
pierwszy w tym roku, we wszy-
stkich szkołach były jednakowe. 

Uczniowie poszli z duchem 
czasu (podobno szkoda, że nie 
było tak w K-K). Przy ściąga-
niu hitem okazał się mały, pła-
ski i bardzo lekki telefon ko-
mórkowy w kieszeni. 

Rozmawiamy z jedną z tego-
rocznych maturzystek. 

- Bardzo się bałaś? 
- Najpierw chyba nie do końca 

zdawałam sobie sprawę, że jest to 
matura. Uświadomiłam to sobie 
dopiero po wejściu na salę. 

- Tematy cię zaskoczyły? 
- Byłam w szoku, ale był to szok 

pozytywny. Tematy były bardzo 
proste. Wybrałam „ Kochać to 
cierpieć - jak sprawdziły się te sło-
wa w losie polskich postaci literac-
kich". 

- Wszyscy spodziewali się 
Szymborskiej. 

- Szymborska pojawiła się na 
przedmaturalnej giełdzie, ale 
liczyłam bardziej na temat z lite-
ratury współczesnej i tak też było. 
Najwięcej moich kolegów i kole-
żanek zaś wybrało temat dowolny. 

- Można było ściągać? 
- Byłam przerażona kiedy wylo-

sowałam na języku polskim 

pierwszą w rzędzie ławkę. Popła-
kałam się i zapłakana weszłam na 
salę. W pierwszych rzędach ścią-
gać się nie dało. Tak było też na 
matematyce. W tym drugim egza-
minie ściągi po prostu fruwały, 
a potem poniewierały się na 
podłodze. Walały się po całej auli. 

- Nauczyciele pomagali? 
- Wyszło zarządzenie kurato-

rium, że nauczyciele nie mogą 
chodzić po sali. Chodzili tylko 
wtedy jak nie było dyrektora, albo 
gdy rozlewali herbatę. 

- A co z maskotkami? 
- Mogły być, ale nauczyciele 

„czepiali" się czasem, że są za 
duże. Na salę nie można było 
wnosić też torebek. W bardzo 
wielu maskotkach były ściągi. 
Poza tym w mojej szkole przed 
maturą zapowiedziano, abyśmy 
nie przynosili ze sobą żadnych 
pagerów, kalkulatorów czy elek-
tronicznych notesów. 

- A co z wychodzeniem do 
toalety? 

- Po 2 godzinach pisania trzeba 
było oddać pracę i można było 
wyjść. Toalety przed egzaminami 
były dokładnie sprawdzane. 

- Jakich spodziewasz się 
ocen? 

- Nie wiem, ale było dobrze. 
- A co po maturze? 
- Studia, choć nie jestem jeszcze 

zdecydowana jakie. 
P.S. 

JEST NASZA GAZETA 

Stadnina na Wyspie 

My litle Pony ... 
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